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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 2ας Μαρτίου 2023 

Ώρα έναρξης:  4.09 μ.μ. 

Αρ. 17 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να δηλώσουν την παρουσία τους και παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αρχίζουμε τη σημερινή συνεδρία με αναφορά στο τραγικό σιδηροδρομικό δυστύχημα που συνέβη στα 
Τέμπη το βράδυ της περασμένης Τρίτης, οδηγώντας στον θάνατο και τον τραυματισμό δεκάδων ανθρώπων.  Η 
σφοδρότατη μετωπική σύγκρουση των δύο αμαξοστοιχιών έγινε υπό συνθήκες που διερευνώνται, ωστόσο, 
οποιαδήποτε και αν είναι τα αίτια, αυτό δεν μπορεί να απαλύνει τον αβάσταχτο πόνο και την ανείπωτη θλίψη των 
οικογενειών των αδικοχαμένων.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, εκφράζουμε τη βαθύτατη θλίψη μας για την ανείπωτη τραγωδία και 
συμπάσχουμε με την ελληνική κυβέρνηση και τον λαό της Ελλάδας.  Ταυτόχρονα, αγωνιούμε και ανησυχούμε 
και για την τύχη των δύο Κυπριόπουλων που αγνοούνται.  Εκ μέρους όλων των μελών του σώματος, εκφράζω 
τα ειλικρινή μας συλλυπητήρια και την αμέριστη συμπαράστασή μας στις οικογένειες και τους οικείους των 
θυμάτων. 

 Θα ήθελα να ενημερώσω ότι προσωπικά έχω επικοινωνήσει από την πρώτη στιγμή και έχω εκφράσει τα 
ειλικρινή μας συλλυπητήρια στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, τον πρέσβη της 
Ελλάδας στην Κύπρο κ. Ιωάννη Παπαμελετίου, καθώς και άλλους αξιωματούχους στην Ελλάδα.  

 Μεσίστιες κυματίζουν οι σημαίες στο κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία, συμμετέχοντας στο 
βαρύ εθνικό πένθος, έχει προβεί σε φωταγώγηση του κτιρίου με τα χρώματα της ελληνικής σημαίας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα άλλο θλιβερό γεγονός, στον θάνατο του Χρυσόστομου Σοφιανού, 
πρώην Υπουργού Παιδείας, ο οποίος υπηρέτησε με μεγάλη αφοσίωση τα γράμματα και τον πολιτισμό του τόπου 
μας σε μια καθοριστική για το κυπριακό κράτος περίοδο. 

 Ο Χρυσόστομος Σοφιανός γεννήθηκε στο Στρουμπί το 1939.  Φοίτησε στο Ελληνικό Γυμνάσιο Πάφου, 
σπούδασε στο Διδασκαλικό Κολέγιο Κύπρου και στη συνέχεια κλασικές σπουδές στο Πανεπιστήμιο Αθηνών.  

 
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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Από το 1966 έως το 1969 εργάστηκε ως καθηγητής δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης και την περίοδο από το 1969 
έως το 1972 ως καθηγητής στην Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου.  Στη συνέχεια έγινε δεκτός για μεταπτυχιακές 
σπουδές στο Πολιτειακό Πανεπιστήμιο του Οχάιο με υποτροφία της ΟΥΝΕΣΚΟ και από το 1973 έως το 1975 
εργάστηκε στο Κέντρο Ερευνών του εν λόγω πανεπιστημίου. 

 Το 1976 επέστρεψε στην Κύπρο και ανέλαβε ειδικά καθήκοντα στο Τμήμα Ανωτέρας και Μέσης 
Εκπαιδεύσεως του Υπουργείου Παιδείας.  Παράλληλα, ξεκίνησε να εργάζεται και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
Κύπρου.  Διορίστηκε Υπουργός Παιδείας το 1976 από τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο Γ΄, αξίωμα στο οποίο 
παρέμεινε και επί διακυβέρνησης Σπύρου Κυπριανού, προσφέροντας με ζήλο και ιδιαίτερη προσήλωση τις 
υπηρεσίες του στην παιδεία.  Ίδρυσε το Παγκύπριο Ανανεωτικό Μέτωπο, πολιτικό κόμμα το οποίο διεκδίκησε 
είσοδο στη Βουλή στις βουλευτικές εκλογές του 1981.  Διετέλεσε επίσης διευθυντής του Κυβερνητικού 
Τυπογραφείου.  Τέλος, υπηρέτησε αρκετά χρόνια ως Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Ο Χρυσόστομος Σοφιανός απεβίωσε τη Δευτέρα σε ηλικία ογδόντα τεσσάρων ετών. 

 Εκ μέρους του σώματος, εκφράζω τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας προς την οικογένεια και τους οικείους 
του εκλιπόντος.  

 Συναδέλφισσες, συνάδελφοι,  

 Στις 3 Μαρτίου συμπληρώνονται εξήντα έξι χρόνια από την ηρωική θυσία του υπαρχηγού της ΕΟΚΑ 
Γρηγόρη Πιερή Αυξεντίου.  Μια τέτοια μέρα, όπως γράφει ο Τεύκρος Ανθίας, «ΕΝΑΣ, με μύρια χέρια, […] δονούσε 
την ατμόσφαιρα με την ελληνική ιαχή: “Ελευθερία ή θάνατος”».  Γνωστός για τη δράση του στην ΕΟΚΑ ως 
«Ζήδρος», «Ρήγας», «Αίας» ή «Άρης», ο Αυξεντίου διακρίθηκε στις μάχες για τη λεβεντιά, την ευστροφία και τις 
ηγετικές του ικανότητες. 

 Στο χωριό Σπήλια, όπου βρετανικά στρατεύματα βρέθηκαν για πρώτη φορά στα ίχνη των αγωνιστών, οι 
Βρετανοί υπέστησαν πανωλεθρία χάρη σε τέχνασμα του πολυμήχανου Αυξεντίου, ο οποίος παραπλάνησε δύο 
βρετανικές φάλαγγες, ώστε να συγκρουστούν μεταξύ τους:  «Τους έστησα ένα σπουδαίο παιχνίδι, που θα το 
θυμούνται όσο υπάρχει βρετανικός στρατός», γράφει ο ίδιος σε επιστήθιο φίλο του, για να συμπληρώσει λίγο 
παρακάτω πως «όπου πάω με κυνηγάει η προδοσία».  Έχοντας γίνει το φόβητρο των Βρετανών, επικηρυγμένος 
για £5.000, ο Αυξεντίου ξεγέλασε για άλλη μια φορά τους διώκτες του μεταμφιεσμένος σε καλόγερο. 

 Στον μαρτυρικό Μαχαιρά, με περισσή αυταπάρνηση, αφού κατευόδωσε στην έξοδο τους συναγωνιστές 
του, έδωσε μόνος τη μάχη για δέκα ολόκληρες ώρες εναντίον πάνοπλων βρετανικών στρατευμάτων, 
αναγκάζοντας τους κατακτητές να πυρπολήσουν άνανδρα το κρησφύγετό του.  «Και νεκρός ενίκα», με τους 
Βρετανούς να μην τολμούν καν να πλησιάσουν το σημείο, ακόμα και μετά την πυρπόλησή του.  Φοβούμενοι 
ακόμα τη λαϊκή μήνι και έξαρση, οι Βρετανοί έθαψαν με συνοπτικές διαδικασίες το καμένο κορμί του ήρωα στις 
Κεντρικές Φυλακές Λευκωσίας, τα γνωστά Φυλακισμένα Μνήματα. 

 Το ολοκαύτωμα του Μαχαιρά ενέπνευσε τους αγωνιστές και έγινε για όλους λαμπρό υπόδειγμα 
αυτοθυσίας, σύμβολο του αναφαίρετου δικαιώματος του κυπριακού λαού στην αυτοδιάθεση και την εθνική 
αποκατάσταση.  Μπροστά στην αναλγησία των ισχυρών, οι αιώνες κυοφορούν, αναλαμβάνοντας το ανεξόφλητο 
χρέος στα μαρμαρένια αλώνια της τιμής και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.   

 Στη μνήμη των θυμάτων του σιδηροδρομικού δυστυχήματος, του πρώην Υπουργού Παιδείας 
Χρυσόστομου Σοφιανού και του νεομάρτυρα του ελληνισμού Γρηγόρη Αυξεντίου, σας καλώ να τηρήσουμε 
μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να αναγνώσει επιγραμματικά τις αναφορές για τις διεθνείς 
δραστηριότητες της Βουλής, για τις οποίες εκτενές σημείωμα έχει ήδη ετοιμαστεί από την αρμόδια υπηρεσία και 
βρίσκεται ενώπιόν σας, καθότι αντιλαμβάνεστε υπήρξαν πάρα πολλές δραστηριότητες, τις οποίες δεν μπορούμε 
να αναγνώσουμε με κάθε λεπτομέρεια.  Οπόταν, επιγραμματικά, κύριε Γεωργίου, παρακαλώ όπως προχωρήσετε 
στην αναφορά τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταξύ 23ης και 27ης Ιανουαρίου 2023 ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε στις εργασίες του 1ου Μέρους 
της Συνόδου 2023 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) στο Στρασβούργο.  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου εξελέγη ομόφωνα σε μία εκ των θέσεων Αντιπροέδρου της Σοσιαλιστικής Ομάδας.  
Εξελέγη επίσης ομόφωνα εκπρόσωπος της ΚΣΣΕ στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη Δημοκρατία μέσω του 
Δικαίου και στην Επιτροπή Έργων Τέχνης του Συμβουλίου της Ευρώπης για το 2023.  

 Στις 29 και 30 Ιανουαρίου 2023 ο κ. Κωστής Ευσταθίου εκπροσώπησε τη Βουλή στη Συνάντηση 
Προέδρων των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης (COSAC), η οποία πραγματοποιήθηκε στη Στοκχόλμη, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διάστασης 
της Σουηδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Στις 20 Φεβρουαρίου 2023 ο κ. Νίκος Τορναρίτης, επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ, 
απέστειλε συλλυπητήρια επιστολή προς τον επικεφαλής της τουρκικής αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ κ. Ahmet 
Yıldız για τον φονικό σεισμό της 6ης Φεβρουαρίου 2023. 

 Στις 20 Φεβρουαρίου 2023 οι πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος κ. Γιαννάκης Γαβριήλ και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, αντίστοιχα, συμμετείχαν μέσω 
διαδικτύου στη Διακοινοβουλευτική Συνάντηση με θέμα «Κυκλική βιοοικονομία:  Πορεία προς μια πιο καινοτόμο, 
αποδοτική, ως προς τη χρήση πόρων, και ανταγωνιστική Ευρώπη», στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής 
διάστασης της Σουηδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Την 21η και στις 22 Φεβρουαρίου 2023 ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε σε συνεδρία της Υποεπιτροπής 
για τον Πολιτισμό, τη Διαφορετικότητα και την Πολιτιστική Κληρονομιά της ΚΣΣΕ, η οποία συνδιοργανώθηκε με 
τη Βουλή των Ελλήνων στην αρχαία Ολυμπία.  

 Την 21η και στις 22 Φεβρουαρίου 2023 ο κ. Μιχάλης Γιακουμή, αναπληρωματικό μέλος της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην 
Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), συμμετείχε στην πρώτη άτυπη Συνάντηση του Δικτύου Νέων Βουλευτών της Συνέλευσης, 
που πραγματοποιήθηκε στη Βιέννη.  

 Στις 22 Φεβρουαρίου 2023 η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, υπό την ιδιότητα της Αντιπροέδρου της ΚΣ ΟΑΣΕ, 
συμμετείχε σε κλειστή συνεδρία του Προεδρείου της Συνέλευσης. 

 Στις 23 και 24 Φεβρουαρίου 2023 η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ως επικεφαλής, και οι κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης και Χρίστος Σενέκης, μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣ ΟΑΣΕ, συμμετείχαν στις 
εργασίες της 22ης Χειμερινής Συνάντησης της Συνέλευσης στη Βιέννη.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεν υπάρχει νομοθετική εργασία στο Κεφάλαιο Πρώτο. 

 Προχωράμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Υπάρχει ένα 
νομοσχέδιο το οποίο υποβλήθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών και το οποίο κατατίθεται σήμερα με την 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγον, βάσει του άρθρου 73.5 του Συντάγματος, και να ψηφιστεί σήμερα.  Τιτλοφορείται 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».   

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο κατατίθεται και κηρύσσεται ως επείγον. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.011-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

2.  Ο περί της Σύστασης Υπηρεσίας 
Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.012-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

3.  Ο περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.013-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί της Υγείας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.014-2023). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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5.  Ο περί Κτηνιατρικών Ελέγχων στο 
Ενδοκοινοτικό Εμπόριο και την 
Εισαγωγή από Τρίτες Χώρες Ζώων και 
Αγαθών, καθώς και για άλλα Συναφή 
Θέματα Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.015-2023). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6.  Ο περί του Καταστατικού Χάρτη του 
Οργανισμού Ψηφιακής Συνεργασίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.016-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

7.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.017-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

8.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.018-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

9.  Ο περί Κατωτάτου Ορίου Μισθών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.019-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

10.  Ο περί της Προστασίας των 
Δικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε 
Περίπτωση Αφερεγγυότητας του 
Εργοδότη (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.020-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

11.  Ο περί Ετήσιων Αδειών μετ’ Απολαβών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.021-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

12.  Ο περί της Λειτουργίας και Χρήσης στη 
Δημοκρατία του Συστήματος 
Πληροφοριών Σένγκεν (SIS) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.022-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

13.  Ο περί Εφαρμογής Κοινοτικών 
Αποφάσεων και Κοινοτικών Κανονισμών 
που Αφορούν Θέματα Αλιείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.023-2023). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Ο περί Ασφαλιστικών και 
Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.024-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15.  Ο περί του Καθορισμού Ειδικών Μέτρων 
για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων 
και Αερίων του Θερμοκηπίου που 
Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.025-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

16.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.026-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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17.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.027-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

18.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.028-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

19.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.029-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

20.  Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.030-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

21.  Οι περί της Διαφάνειας στις Διαδικασίες 
Λήψης Δημόσιων Αποφάσεων και 
Συναφών Θεμάτων Κανονισμοί του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.012-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου Διοικήσεως 

22.  Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών 
(Ενδοενωσιακή Μεταφορά Προϊόντων 
Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.013-2023). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

23.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 2) του 2023, ημερομηνίας 30 
Ιανουαρίου 2023, του προϋπολογισμού 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2023 
Νόμος του 2022 [Ν.45(ΙΙ)/2022]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

24.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 52, 53, 
54, 55, 57, 58, 59, 60, 62, 63, 66, 68, 70, 
71, 73, 74, 75, 76, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 
83, 84, 86, 87, 88, 89 και 90) με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2023, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και τις διατάξεις 
του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2022 Νόμου του 
2021 [Νόμος αρ. 56(ΙΙ) του 2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001).  

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

25.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 9 
Φεβρουαρίου 2023, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2022 Νόμου 
του 2021 [Νόμος αρ. 56(ΙΙ) του 2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

26.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών με αρ. 8009, 
8010, 8011, 8012, 8013, 8014, 8015, 
8016 και 9001, ημερομηνίας 9 
Φεβρουαρίου 2023, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2022 Νόμου 
του 2021 [Νόμος αρ. 56(ΙΙ) του 2022]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.004-2023). 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

2. Ο περί Κοινοτικών Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης όπως τροποποιήθηκε από 
τα άρθρα 3(2) και 4 του περί 
Μεταβιβάσεως της Ασκήσεως των 
Αρμοδιοτήτων της Ελληνικής Κοινοτικής 
Συνελεύσεως και περί Υπουργείου 
Παιδείας Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.005-2023). 

Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστο 
Χριστοφίδη και Χρίστο 
Χριστόφια εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήθελα όμως στο σημείο αυτό να κάνω την εξής δήλωση και να ξεκαθαρίσω κάποια πράγματα σε σχέση 
με την ευθύνη της Βουλής.  Η ευθύνη υποβολής των νομοσχεδίων στη Βουλή ανήκει στους αρμόδιους 
υπουργούς σύμφωνα με το άρθρο 80 του Συντάγματος.  Το νομοσχέδιο στάλθηκε στη Βουλή διά της 
υπηρεσιακής οδού την Πέμπτη, 23 Φεβρουαρίου, το μεσημέρι.  Η Βουλή, όπως είναι καλά γνωστό, θεωρώ, έχει 
διαδικασίες που προβλέπονται από το Σύνταγμα και τον Κανονισμό της.  Για να θεωρηθεί θεσμικά ότι η Βουλή 
έχει πλέον την ευθύνη, το νομοσχέδιο πρέπει να κατατεθεί στο Κεφάλαιο Δεύτερο σε τακτική συνεδρία της 
ολομέλειας.  Οπόταν, καμία ευθύνη ή καμία μνεία τέτοια δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή για τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, νοουμένου ότι σήμερα εκτάκτως συνέρχεται το σώμα, σήμερα κατατίθεται το νομοσχέδιο και 
έχει ανταποκριθεί αμέσως η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Και στο σημείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω την 
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πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών και τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, που πάραυτα έχουν συγκαλέσει 
έκτακτη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, έχουν επεξεργαστεί το νομοσχέδιο και τίθεται σήμερα προς 
ψήφιση ενώπιον του σώματος.   

 Έχετε όλοι ενώπιόν σας τη σχετική έκθεση που ετοιμάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό, για να προχωρήσουμε στους ομιλητές και ομιλήτριες 
επί θέματος αρχής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να μειωθούν για καθορισμένο χρονικό 
διάστημα οι συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων 
κλάσεων καυσίμων.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 
Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Τελωνείων του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
η προσωρινή και για καθορισμένο χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με 
τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων.  

 Όπως είναι γνωστό, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία εφαρμόζονταν από την 8η Μαρτίου 2022 μέχρι την 
28η Φεβρουαρίου 2023 οι ακόλουθοι μειωμένοι συντελεστές φόρου κατανάλωσης: 

1. €359 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 1), 2), 3) και 4). 

2. €330 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 6) και 10). 

3. €21 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 7), 9), 11) και 13). 

 Συναφώς, με το νομοσχέδιο, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί, προτείνεται όπως οι πιο πάνω συντελεστές 
ισχύσουν και για την περίοδο που αρχίζει την 1η Μαρτίου και λήγει την 30ή Απριλίου 2023. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι υπό αναφορά συντελεστές φόρων κατανάλωσης είναι οι 
κατώτατοι συντελεστές που επιτρέπεται να εφαρμόζουν τα κράτη μέλη με βάση την Οδηγία 2003/96/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των 
ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποτελούν μέρος των μέτρων που προωθούνται 
από την κυβέρνηση για άμβλυνση των επιπτώσεων από τη συνεχιζόμενη ουκρανική κρίση και ειδικότερα από τη 
συνεχιζόμενη αύξηση των τιμών των καυσίμων, με στόχο την ελάφρυνση των καταναλωτών και των 
επιχειρήσεων από το οικονομικό κόστος που επιφέρουν.  

 Σημειώνεται ότι το επιπρόσθετο δημοσιονομικό κόστος από την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων 
αναμένεται να ανέλθει στα €12 εκατομ., ενώ το συνολικό κόστος από την έναρξη της εφαρμογής του εν λόγω 
μέτρου, περιλαμβανομένης της νέας ρύθμισης, αναμένεται να ανέλθει στα €87 εκατομ.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι κατόπιν μελέτης των επιπέδων των τιμών των 
καυσίμων πριν και μετά την ενεργειακή κρίση λήφθηκε η πολιτική απόφαση για διατήρηση της εφαρμογής 
μειωμένων συντελεστών φόρου κατανάλωσης σε προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων για περίοδο δύο 
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επιπλέον μηνών, προκειμένου να παρασχεθεί ο απαραίτητος χρόνος στη νέα κυβέρνηση, για να καθορίσει την 
πολιτική της επί του ζητήματος.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η επιτροπή, καθότι δεν κατέστη δυνατή η κατάθεση και εξέταση 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή πριν από ή την 1η Μαρτίου 2023, αποφάσισε, με τη σύμφωνη 
γνώμη του αρμόδιου υπουργείου, όπως τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις να ισχύσουν από την 3η Μαρτίου μέχρι την 4η Μαΐου 2023. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό τροποποιήθηκε 
σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Δεν έχω πρόθεση να πάρω πολύ από τον χρόνο του σώματος.  Είναι αυτονόητο το περιεχόμενο του 
νομοσχεδίου.  Θα ήθελα όμως την ίδια στιγμή απλώς να ευχαριστήσω τόσο εσάς, που ανταποκριθήκατε άμεσα, 
για να διευθετηθεί η σημερινή ολομέλεια, αλλά και όλα τα κόμματα, των οποίων η συναίνεση και η συμβολή ήταν 
απαραίτητη, για να φθάσουμε σήμερα στην ολομέλεια, για να μην πληρώνουν οι Κύπριοι φορολογούμενοι ούτε 
ένα σεντ φόρο περισσότερο είτε για μία είτε για δύο είτε για δέκα μέρες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ευχαριστώ ξανά και εσάς και τους συναδέλφους όλους και τις συναδέλφισσες για την άμεση ανταπόκριση. 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Η έγνοια είναι δεδομένη και είναι και κοινή, εξάλλου ομόφωνα θα υπερψηφίσουμε.  Έχω πάρει τον λόγο, 
για να προσθέσω κάτι δίκην μιας φιλικής προειδοποίησης προς τους αρμόδιους φορείς.  Επειδή κατά τη διάρκεια 
της συνεδρίασης εκφράστηκαν κάποιες επιφυλάξεις κατά πόσο είναι έτοιμη η πολιτεία πάραυτα να εφαρμόσει τη 
νομοθεσία, θέλω να δηλώσω ότι εμείς απαιτούμε με την ψήφιση -μιλάμε για φορολογία, μάλιστα έμμεσες 
φορολογίες που επηρεάζουν το σύνολο της κοινωνίας- να προβούν σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες, ούτως ώστε 
από τα μεσάνυχτα, άρα από τις τρεις του μήνα να τεθεί σε εφαρμογή αυτή η ρύθμιση.  Ήδη είχαμε μια απώλεια 
δύο ημερών· δεν είναι δίκαιο να επιβαρύνονται περαιτέρω οι συμπολίτες μας με αυτό το χαράτσι, εφόσον υπάρχει 
κοινή θέση επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε, αγαπητέ συνάδελφε.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς να σημειώσω, κυρία Πρόεδρε, ότι έχει παραταθεί μέχρι τις 4 του Μάη η συγκεκριμένη μείωση του 
φόρου κατανάλωσης, μετά και από πρόθεση, όπως είχε αναφερθεί στην επιτροπή Οικονομικών, από τους 
εκπροσώπους του υπουργείου Οικονομικών.  Φαίνεται να υπάρχει πρόθεση από πλευράς του Υπουργού 
Οικονομικών να επανεξετάσει τον όλο φόρο στα καύσιμα και ακριβώς, επειδή 4 του Μάη είναι Πέμπτη, έχουμε 
καθορίσει ακριβώς την ημερομηνία αυτή, αν υπάρχει ακριβώς η βούληση, για να συνεχιστεί, μπορεί με την ίδια 
διαδικασία να κατατεθεί, για να μπορέσει να εξεταστεί το θέμα ως κατεπείγον από την επιτροπή Οικονομικών, 
για να υπάρχει και επέκταση αυτής της ρύθμισης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα προτιμούσαμε βεβαίως, αγαπητέ συνάδελφε, να μην κατατεθεί με τη μορφή του κατεπείγοντος, αλλά 
εγκαίρως, για να κάνει και η Βουλή τη δουλειά της χωρίς να περιορίζεται σε στενά χρονικά πλαίσια. 
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ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Αναμφίβολα!   

 Μόνο, κυρία Πρόεδρε, να σημειώσω ότι, επειδή προηγούνται οι εορτές του Πάσχα και υπήρχε αυτό το 
μεσοδιάστημα που θα μπορούσε να μας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι.  Αλλά, να ξέρετε -και αυτό είναι το μήνυμα που μεταφέρουμε σήμερα- ότι εμείς είμαστε 
πανέτοιμοι, εξού και συγκαλείται εκτάκτως σήμερα το σώμα και όλοι οι συνάδελφοι είναι εδώ, για να στηρίξουν 
κάτι το οποίο δε θα είναι επιζήμιο προς τον φορολογούμενο και τον Κύπριο πολίτη. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Απλώς να τονίσω ότι πρέπει να ξέρει ο κόσμος ότι έρχονται δύο αυξήσεις στις τιμές των καυσίμων.  Η μια 
η αύξηση, γιατί αποτύχαμε να πιάσουμε τον στόχο μας όσον αφορά τις ΑΠΕ στις μεταφορές, και η δεύτερη η 
αύξηση είναι γιατί αλλάζει ο τρόπος με τον οποίο φορολογεί η Ευρωπαϊκή Ένωση τα καύσιμα.  Για τούτο τον 
λόγο εγώ θεωρώ ότι είναι απαραίτητο να δώκουμε επιτέλους σημασία στα μέτρα τα οποία θα μειώσουν τα έξοδα 
των πολιτών, ιδιαίτερα στις δημόσιες συγκοινωνίες, στην ποδηλασία, στο περπάτημα, για να σταματήσουμε να 
είμαστε εξαρτώμενοι τόσο πολλά ’πού τα καύσιμα, είτε για τη μετακίνησή μας είτε για τη θέρμανσή μας, η οποία 
στοιχίζει πάρα πολλά λεφτά πλέον, για να κρατά το σπίτι του ένας θερμό.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Και τελευταίος ομιλητής, αλλά όχι έσχατος, ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Πράγματι θεωρώ ότι πρέπει να παινεύουμε και το σπίτι μας.  Η Βουλή το συντομότερο δυνατό εσυνήλθεν, 
για να ψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο, που είναι προς όφελος των πολιτών και -πρέπει να το λέμε αυτό το πράγμα- 
πολύ σωστά έχουμε πράξει και συγχαρητήρια σε όλους.  Το δεύτερο που θα έλεγα είναι ότι το θετικό -και δεν 
πρέπει να τα θεωρούμε όλα δεδομένα- είναι ότι, παρά τον έναν χρόνο ενεργειακής κρίσης, ακόμα το κράτος μας 
και η οικονομία μας μπορεί να στηρίζει τους πολίτες έστω λίγο, έστω προσωρινά, έστω με αυτά τα μέτρα.  Θέλω 
να πω επίσης ότι η δική μας σκέψη ήταν να μην αδικηθούν οι πολίτες, αφού θα εφαρμοστεί από 3 Μαρτίου η 
δίμηνη μείωση και θέλουμε και απαιτούμε και εμείς να εφαρμοστεί από τα απόψε -και είναι εφικτό να γίνει, νομίζω, 
αυτό μετά τα μεσάνυχτα- να πάμε μέχρι τις 3, 4, τελικά βάλαμε 4 Μαΐου, έτσι ώστε να προσθέσουμε μάλλον δύο 
μέρες, παρά να νιώθουν οι πολίτες ότι έχασαν δύο μέρες.  

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, κυρία Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ και εγώ. 

 Δευτερολογία.  Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλώς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ό,τι θέλετε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …οι υπηρεσίες, επειδή έχει αναφερθεί η έναρξη της ισχύος του νόμου, τις οποίες ευχαριστώ ιδιαίτερα, 
έχουν κάμει όλα όσα πρέπει να γίνουν, έτσι ώστε αύριο -τουλάχιστον από τη Βουλή θα έχει γίνει όλη η εργασία 
και θα έχουν σταλεί όλα τα σχετικά- να είναι συμπληρωμένη η Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   
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 Από σήμερα ακούω τους συναδέλφους.  Η Βουλή έχει επιτελέσει στο έπακρο τον ρόλο της και 
ευχαριστούμε όλες και όλους, συμπεριλαμβανομένων βεβαίως των υπηρεσιακών μας.   

 Προχωράμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

 Ψηφίζουμε ηλεκτρονικά για τα άρθρα, παρακαλώ.   

 Με τον αριθμό 1, υπενθυμίζουμε, δηλώνουμε την παρουσία μας, με το 2 υπέρ, με το 3 κατά, με το 4 
αποχή.  Και ανακοινώστε, κύριε Γεωργίου, τα αποτελέσματα μόλις και εφόσον διαμορφωθούν.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τέσσερις, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα μόλις 
διαμορφωθούν.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη σταλθεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.120, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου   

 «Σύμφωνα με ισραηλινό ειδησεογραφικό ιστότοπο, η εταιρεία “Passitora”, η οποία ονομαζόταν “Aveledo” 
και προηγουμένως είχε την ονομασία “Wispear”, εξήγαγε από την Κύπρο κακόβουλο λογισμικό 
παρακολουθήσεων επικοινωνιών προς το καθεστώς του Μπανγκλαντές.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έδωσε σχετική 
άδεια για εξαγωγή λογισμικού στο Μπανγκλαντές και, εάν ναι, σε ποια/ες εταιρεία/ες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.121, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον εγχώριο τύπο, γυναίκα είκοσι τριών ετών, με καταγωγή από την Ινδία, 
που διαμένει στην Πάφο έλαβε φαρμακευτική αγωγή, προκειμένου να διακόψει την κύησή της.  Αφού παρουσίασε 
κολπική αιμορραγία, η γυναίκα μετέβη με τον σύντροφό της την Πέμπτη, 26 Ιανουαρίου 2023, στο Τμήμα 
Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου. 

 Οι γιατροί, αφού διαπίστωσαν ότι η γυναίκα ήταν έγκυος δέκα εβδομάδων και ότι το έμβρυο ήταν νεκρό, 
της ζήτησαν να παραμείνει για νοσηλεία, αλλά αυτή αρνήθηκε και αποχώρησε από το νοσοκομείο με τον 
σύντροφό της.  Ακολούθως ενημερώθηκε η Αστυνομία, η οποία εντόπισε το ζευγάρι και προχώρησε στη 
σύλληψη του συντρόφου της γυναίκας για το αδίκημα της απόπειρας άμβλωσης και τη διάπραξη κακουργήματος, 
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ενώ η ίδια μεταφέρθηκε εκ νέου στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου.  Με βάση τις τελευταίες πληροφορίες, η 
εικοσιτριάχρονη νοσηλεύεται στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου και αναμένεται να συλληφθεί και η ίδια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η εν λόγω 
γυναίκα είχε πρόσβαση στο ΓΕΣΥ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.122, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω, που 
αφορούν την περιοχή με τις δεξαμενές πετρελαιοειδών στη Λάρνακα: 

1. Έχει υποβληθεί η μελέτη “Environmental Baseline Study” που προβλεπόταν, έχει εγκριθεί και έχουν 
επίσης υποβληθεί τα δείγματα;  

2. Έχει υποβληθεί και εγκριθεί σχέδιο αποκατάστασης της περιοχής;  Πού προβλέπεται ότι θα καταλήγουν 
τα ρυπασμένα χώματα και ποια η διαχείρισή τους; 

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα το όλο έργο; 

4. Υπάρχουν ακόμη αγωγοί ή οποιαδήποτε άλλη εγκατάσταση στη θάλασσα; 

5. Έχουν συμπληρωθεί οι διαδικασίες και υπάρχει επίσημο πολεοδομικό σχέδιο της περιοχής;  Εάν ναι, 
παρακαλώ όπως κοινοποιηθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.123, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Επιτρέπεται η μετατροπή ενός αυτοκινήτου εσωτερικής καύσης σε ηλεκτρικό; 

2. Σε τέτοιες περιπτώσεις υπάρχει διαδικασία που πρέπει να ακολουθηθεί; 

3. Θεωρεί το υπουργείο ότι αυτή είναι μια πρακτική που πρέπει να ενθαρρυνθεί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.124, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
αυξήσεις που επιβλήθηκαν στους χρήστες της μαρίνας Λάρνακας, κατά πόσο το υπουργείο έχει έλεγχο των 
τιμών, εάν η κυβέρνηση μπορεί να παρέμβει και ποια διαδικασία ακολουθήθηκε για την εφαρμογή αυτών των 
αυξήσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.125, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι εξελίξεις 
σχετικά με το σύστημα εγγυοδοσίας, αν το σχετικό νομοσχέδιο προγραμματίζεται να σταλεί στη Βουλή και, εάν 
ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.126, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σε δημοσιεύματα στον τύπο αναφέρεται ότι θα ανεγερθούν νέα γραφεία για τη διοίκηση της Προεδρίας 
στον χώρο του Προεδρικού Μεγάρου, που θα στοιχίσουν €2,7 εκατομ. 

 Παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω σχετικά με το έργο: 

1. Σε ποιο σημείο ακριβώς θα κατασκευαστεί το έργο; 

2. Πόσο μεγάλης έκτασης και ποιου ύψους θα είναι; 

3. Πώς αναμένεται να επηρεαστεί το παλιό κτίριο του Προεδρικού Μεγάρου οπτικά;  Ταιριάζει τα νέα γραφεία 
να ανεγερθούν δίπλα από το παλιό κτίριο;  

4. Πώς αναμένεται να επηρεαστεί το φυσικό περιβάλλον από την κατασκευή εξαιτίας των αποκοπών, 
εκχερσώσεων, δρόμων πρόσβασης κ.λπ., για να γίνει το κτίριο; 

5. Πέρα από τις κτιριακές μελέτες, θα γίνει μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στον περιβάλλοντα χώρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.127, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο που 
βρίσκεται η επεξεργασία και η συζήτηση για το νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί των Όρων και Απαιτήσεων 
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Παραγωγής, Μεταποίησης και Διάθεσης Προϊόντων Οικοτεχνίας και Δημιουργίας Μητρώου Οικοτεχνικών 
Εγκαταστάσεων Νόμος του 2022”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.128, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Καταγγελία που έλαβα αναφέρει πως η Υπηρεσία Ασύλου αποφάσισε να μειώσει τον αριθμό αιτήσεων 
που αποδέχεται κάθε μέρα από αιτητές ασύλου.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τους ισχυρισμούς, η Υπηρεσία 
Ασύλου φέρεται να αποδέχεται μόλις είκοσι αιτήσεις ημερησίως.  Ενημερώθηκα πως λόγω της πρακτικής αυτής 
ο αριθμός των αιτητών που φθάνουν καθημερινά στα γραφεία της Υπηρεσίας Ασύλου στη Λευκωσία από πολύ 
νωρίς το πρωί έχει αυξηθεί σημαντικά, καθώς προσπαθούν να είναι ανάμεσα στα πρώτα είκοσι άτομα που θα 
υποβάλουν την αίτησή τους.  Παράλληλα, λόγω της αναστάτωσης που προκαλείται από τη συρροή ανθρώπων, 
ο αριθμός των αστυνομικών που απασχολείται για τη φύλαξη του κτιρίου έχει πολλαπλασιαστεί.  Ειδικότερα, από 
τον έναν αστυνομικό που είχε καθήκοντα φύλαξης το τελευταίο διάστημα φαίνεται να απασχολούνται για το ίδιο 
θέμα περίπου δέκα αστυνομικοί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο 
δόθηκε όντως οδηγία για την αποδοχή μόνο είκοσι αιτήσεων από πλευράς Υπηρεσίας Ασύλου.  Εάν ναι, 
παρακαλώ όπως μας ενημερώσει για το ποιος έδωσε τις συγκεκριμένες οδηγίες, δεδομένου πως η Υπηρεσία 
Ασύλου δεν έχει προϊστάμενο εδώ και κάποιους μήνες και καθήκοντα προϊσταμένου εκτελεί ο γενικός διευθυντής 
του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και για τους λόγους που οδήγησαν στη λήψη του μέτρου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.129, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει εξασφαλίσει κονδύλι για την ανέγερση κτιρίου για 
τις ανάγκες της Υπηρεσίας Ασύλου.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξασφαλιστεί 
το εν λόγω κονδύλι, με ποιες δεσμεύσεις και ποιο είναι το ύψος του σχετικού ποσού.  Επιπρόσθετα, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει για το αν έχει αποφασιστεί ο χώρος ανέγερσης του 
συγκεκριμένου κτιρίου, καθώς και για το πότε αναμένεται να ξεκινήσουν οι εργασίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.130, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα κυβερνητικά 
κτίρια που υπάρχουν στην περιοχή όπου λειτουργεί ο Κυπριακός Ερυθρός Σταυρός στη Λευκωσία (οδός 
Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού, 2063 Στρόβολος, Λευκωσία) είναι μισθωμένα σε κυβερνητικές υπηρεσίες ή σε 
ιδιώτες.  Σε περίπτωση που έχουν παραχωρηθεί σε ιδιώτες, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει 
για τους όρους των σχετικών συμβολαίων, καθώς και για το τι ενοίκιο πληρώνει ο κάθε ιδιώτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.131, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Ο απερχόμενος Υπουργός Οικονομικών ανέφερε σε χαιρετισμό του κατά τη διάρκεια εκδήλωσης με θέμα 
“Δημοσιογραφική Δεοντολογία στην εποχή του Διαδικτύου”, που πραγματοποιήθηκε το 2021, πως “εδώ και καιρό 
η κυβέρνηση βρίσκεται σε διαδικασία διαβούλευσης με όλους τους αρμόδιους φορείς, με στόχο την αναθεώρηση 
του περί Τύπου Νόμου”.   

 Παρακαλώ τον νέο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η 
διαδικασία διαβούλευσης και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η τροποποίηση του συγκεκριμένου νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.132, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με την πολιτική που εφαρμόζεται για τη σύνδεση ιδιωτικών 
υποστατικών με το δίκτυο της ΑΗΚ, στις περιπτώσεις που χρειάζονται επιπλέον εργασίες για επέκταση του 
δικτύου, το κόστος καλύπτεται από τους ιδιώτες. Αντίθετα, στις περιπτώσεις φωτοβολταϊκών πάρκων όλα τα 
έξοδα τα αναλαμβάνει η ΑΗΚ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιου είναι η ευθύνη για λήψη τέτοιων αποφάσεων; 

2. Γιατί η πολιτική για συνδέσεις εμπορικών πάρκων πολύ υψηλής κερδοφορίας με το δίκτυο της ΑΗΚ έχει 
αλλάξει σε σχέση με την πολιτική για τους ιδιώτες, που πολλές φορές αναγκάζονται να βρουν και άλλους 
ιδιώτες να μοιραστούν τα έξοδα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.133, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
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 «Κατόπιν καταγγελιών που έχω λάβει αναφορικά με αυξημένα περιστατικά προσβεβλημένων πεύκων με 
κάμπια, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
αρμόδιο τμήμα έχει προχωρήσει ή προτίθεται να προχωρήσει σε αεροψεκασμούς της πεύκης και ποιο το κόστος 
των αεροψεκασμών ανά έτος τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία, η στίξη και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.228, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας (ΟΑΥ), είναι η ακόλουθη: 

2. Το ΓεΣΥ αποζημιώνει τη διενέργεια φυσιολογικού τοκετού ανεξαρτήτως μεθόδου, δηλαδή διενέργειας 
συμβατικής μεθόδου ή με χρήση εναλλακτικών μεθόδων, όπως είναι ο φυσιολογικός τοκετός σε νερό. 

3. Με βάση τα ανωτέρω, ο εκάστοτε πάροχος δύναται να παρέχει την υπηρεσία αυτή (εφόσον δεν 
αντενδείκνυται και εφόσον υπάρχει η δυνατότητα και η εκπαίδευση από το νοσηλευτικό ίδρυμα και 
επαγγελματίες υγείας) και να λάβει αποζημίωση από τον ΟΑΥ χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε επιπλέον 
χρέωση στη δικαιούχο. 

4. Στην περίπτωση που υπάρχουν ενώπιον της Βουλής, συγκεκριμένες περιπτώσεις που αφορούν στο πιο 
πάνω, παράκληση όπως αυτές γνωστοποιηθούν στον ΟΑΥ.  Παράλληλα, ο Οργανισμός θα προβεί σε 
διερεύνηση του θέματος στη βάση των πληροφοριών που υπάρχουν διαθέσιμες στο σύστημα 
πληροφορικής του ΓεΣΥ. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Κυριάκου Κούσιου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.002, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2022, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με βάση 
πληροφόρηση που εξασφαλίστηκε από το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, στο οποίο εμπίπτει πλέον η 
αρμοδιότητα για το Σχέδιο της “Προίκας του Μωρού”:  

2. Από την αρχή του Έργου την 1/1/2018 μέχρι και σήμερα έχουν εξυπηρετηθεί 2.800 οικογένειες και έχει 
δαπανηθεί ποσό ύψους €3.600.000. 

3. Η προγραμματική περίοδος 2014-2020 ολοκληρώθηκε στις 31/12/2022.  Το Έργο συνεχίζει από 1/1/2023 
στη νέα προγραμματική περίοδο ΘΑΛΕΙΑ 2021-2027 με το ποσό των €2.600.000. 

4. Το πακέτο της “Προίκας του Μωρού” ανέρχεται στα €1750 ανά δικαιούχο και αφορά εξοπλισμό, λευκά 
είδη, είδη προσωπικής υγιεινής και φροντίδας και παροχή πανιών μέχρι την ηλικία των 2 ετών.  Κάθε 
αίτηση που υποβάλλεται στο πλαίσιο του Έργου μελετάται στη βάση των ιδιαίτερων δεδομένων της με 
στόχο την ταχύτερη εξυπηρέτηση του κάθε Δικαιούχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.021, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2022, των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου, 

Λίνου Παπαγιάννη και Σωτήρη Ιωάννου, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, Αμμοχώστου και 
Λάρνακας, αντίστοιχα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα όσον αφορούν τα κονδύλια που δαπανήθηκαν για εκτοπισθέντες: 

(α) Όσον αφορά το πρώτο ερώτημα για την αναλυτική κατάσταση των ποσών, που δαπανήθηκαν από το 
Τμήμα αυτό και τα οποία αφορούν Κυβερνητικούς Οικισμούς από το 2016 μέχρι και το 2021, καθώς και ο 
προϋπολογισμός του 2022, φαίνονται στους πίνακες του Παραρτήματος Α που επισυνάπτονται. 

(β) Όσον αφορά το δεύτερο ερώτημα αναφέρεται, ότι το «Πρόγραμμα Προσθήκης ανελκυστήρων σε 
υφιστάμενες πολυκατοικίες σε Κυβερνητικούς Οικισμούς Παγκύπρια», το οποίο αφορά 368 περιπτώσεις 
Παγκύπρια με προτεραιότητα πολυκατοικίες στις οποίες διαμένουν ηλικιωμένα άτομα ή άτομα με ειδικές 
κινητικές ανάγκες.  Μέχρι σήμερα, έχει ολοκληρωθεί η εγκατάσταση ανελκυστήρων σε 115 υφιστάμενες 
πολυκατοικίες Παγκύπρια, με κόστος της τάξης των €12,0 εκ.  Στο παρόν στάδιο βρίσκονται σε εξέλιξη 
τρία (3) έργα συνολικού κόστους της τάξης των €3,5 εκ., που αφορούν την εγκατάσταση ανελκυστήρων 
σε 17 υφιστάμενες πολυκατοικίες.  Επίσης εντός του 2023 θα ξεκινήσει η υλοποίηση δύο (2) έργων 
συνολικού εκτιμώμενου κόστους της τάξης των €2,8 εκ., που αφορούν την εγκατάσταση ανελκυστήρων 
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σε 13 υφιστάμενες πολυκατοικίες.  Περαιτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται σχέδιο για να 
εγκατασταθούν ανελκυστήρες και στις υπόλοιπες πολυκατοικίες.  Όσον αφορά τις υπόλοιπες 
πολυκατοικίες αναφέρεται, ότι σε κάποιες από αυτές υπάρχουν διάφορα τεχνικά προβλήματα, όπως 
παράνομες προσθήκες, μείωση εμβαδού και ο απαιτούμενος χώρος, καθώς και το θέμα αμετάκλητης 
συγκατάθεσης των συνιδιοκτητών, σύμφωνα με τις Πρόνοιες του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμου.  
Αναφέρεται, ότι για το συγκεκριμένο θέμα μέχρι στιγμής σε 59 πολυκατοικίες κάποιοι εκ των συνιδιοκτητών 
δεν δίνουν συγκατάθεση και έτσι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν μπορεί να προχωρήσει. 

(γ) Όσον αφορά το τρίτο και τέταρτο ερώτημα για την αναλυτική κατάσταση των ποσών, που αφορούν την 
επιδότηση ενοικίου και την οικονομική βοήθεια που χορήγησε το κράτος σε πρόσφυγες για ανέγερση 
κατοικιών και αγορά διαμερισμάτων, από το 2016-2021 και τον προϋπολογισμό του 2022, φαίνονται στους 
πίνακες στο Παράρτημα Β και στο Παράρτημα Γ. 

2. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στους βουλευτές που υπέβαλαν την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.068, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα:  

(α) Οι Πίνακες 1 και 2 παρουσιάζουν το ποσοστό των στάσιμων μαθητών/μαθητριών σε Παγκύπρια βάση, 
ανά τάξη, για τις τελευταίες πέντε σχολικές χρονιές, για τον Γυμνασιακό και Λυκειακό κύκλο, αντίστοιχα. 

(β) Οι Πίνακες 3 και 4 παρουσιάζουν το ποσοστό των μαθητών/μαθητριών που είχαν παραπεμφθεί σε 
ανεξέταση σε τουλάχιστον ένα μάθημα, σε Παγκύπρια βάση, ανά τάξη, για τις τελευταίες πέντε σχολικές 
χρονιές, για τον Γυμνασιακό και Λυκειακό κύκλο, αντίστοιχα. 

(γ)  Οι Πίνακες 5 και 6 παρουσιάζουν το ποσοστό των στάσιμων μαθητών/μαθητριών ανά επαρχία, ανά τάξη, 
για τις τελευταίες πέντε σχολικές χρονιές, για τον Γυμνασιακό και Λυκειακό κύκλο, αντίστοιχα. 

(δ)  Οι Πίνακες 7 και 8 παρουσιάζουν το ποσοστό των μαθητών/μαθητριών που είχαν παραπεμφθεί σε 
ανεξέταση σε τουλάχιστον ένα μάθημα, ανά επαρχία και ανά τάξη, για τις τελευταίες πέντε σχολικές 
χρονιές, για τον Γυμνασιακό και Λυκειακό κύκλο, αντίστοιχα. 

(ε) Όσον αφορά στο τελευταίο ερώτημα του κ. Πασιουρτίδη, δεν φαίνεται να υπάρχουν σχολεία, τα οποία να 
αποκλίνουν συστηματικά (ανοδικά) από τον μέσο όρο της επαρχίας τους, σε ποσοστό μεγαλύτερο του 
10%, σχετικά με τους/τις στάσιμους/ες μαθητές/ριες.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.   

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.070, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου  

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι όσον αφορά στα 
ερωτήματα σχετικά με τη διαδικασία επιβεβαίωσης της πραγματοποίησης των απαιτούμενων επενδύσεων, ο 
έλεγχος για την ικανοποίηση των επενδυτικών προϋποθέσεων του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος 
(ΚΕΠ) διενεργούνταν από το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο απέστελλε απόψεις στο Υπουργείο Εσωτερικών.  
Oι απόψεις του Υπουργείου Οικονομικών περιλαμβάνονταν ανελλιπώς στην Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο, αντίγραφο της οποίας αποστελνόταν ανελλιπώς στη Βουλή των Αντιπροσώπων στη βάση των 
διατάξεων του άρθρου 111Α του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου 141(I)/2002. 

2. Όσον αφορά στα ερωτήματα σχετικά με τη διαδικασία επιβεβαίωσης της καταβολής των απαιτούμενων 
εισφορών, αναφέρεται, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, προ της έκδοσης του πιστοποιητικού πολιτογράφησης και 
της συνεπαγόμενης παραχώρησης της κυπριακής υπηκοότητας, ζητούσε από τους/τις επενδυτές/επενδύτριες 
να προσκομίσουν στο Υπουργείο δικαιολογητικά που να αποδεικνύουν την καταβολή των εισφορών.  Ειδικότερα, 
ζητούσε την προσκόμιση αντιγράφων των εμβασμάτων των ποσών των εισφορών από τους τραπεζικούς 
λογαριασμούς των επενδυτών/επενδυτριών στους τραπεζικούς λογαριασμούς των οργανισμών που ήταν 
αποδέκτες των εισφορών, καθώς και αποδείξεις πληρωμής των εισφορών από τους εν λόγω οργανισμούς.  
Σημειωτέον, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προχωρούσε με την έκδοση του πιστοποιητικού πολιτογράφησης, 
εάν δεν προσκομίζονταν τα δικαιολογητικά που αποδείκνυαν την καταβολή των εισφορών. 

3. Όσον αφορά στα ερωτήματα σας σχετικά με τα έσοδα του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης από 
το ΚΕΠ, σημειώνεται, ότι τα εν λόγω έσοδα ανά έτος ήταν τα ακόλουθα: 
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Έτος Έσοδα ΚΟΑΓ από ΚΕΠ 

2019 €900.000 

2020 €1.775.062 

2021 €5.975.160 

2022 €2.525.181 

 
Δέον να σημειωθεί, ότι τα έσοδα του ΚΟΑΓ το έτος 2022 προέρχονται από αιτήσεις, που είχαν εγκριθεί τα έτη 
2020 και 2021. 

4. Τέλος, όσον αφορά στα ερωτήματα σας σχετικά με τα έσοδα του κράτους από σχετική φορολόγηση, 
καθώς και τα έσοδα των άλλων οργανισμών -ήτοι Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας, Υπηρεσία Βιομηχανίας και 
Τεχνολογίας, Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης, επιθυμώ να σας 
ενημερώσω ότι δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.075, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας σχετική με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, προέβη στην προκήρυξη διαγωνισμού εκ μέρους του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Πύλας για την ετοιμασία μελέτης ανάπλασης του κεντρικού πυρήνα της Κοινότητας.  Με την 
ολοκλήρωση της αρχιτεκτονικής μελέτης από το ιδιωτικό γραφείο Δ. Μιχαήλ & Συνεργάτες, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Πύλας υπέβαλε αίτηση στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για έκδοση πολεοδομικής άδειας 
και αναμένεται η έγκρισή της από την Πολεοδομική Αρχή. 

(β) Για την υλοποίηση του έργου, η Επαρχιακή Διοίκηση θα προχωρήσει στην προκήρυξη ανοικτού 
διαγωνισμού εκ μέρους του Κοινοτικού Συμβουλίου Πύλας μετά την εξασφάλιση της πολεοδομικής άδειας 
νοουμένου, ότι θα περιληφθεί σχετικό κονδύλι στον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της κοινότητας, ενώ 
παράλληλα προτίθεται να συμπεριλάβει το έργο στον αναπτυξιακό προϋπολογισμό του 2024 για έναρξη 
των κατασκευαστικών εργασιών με χρονοδιάγραμμα υλοποίησής του σε 18 μήνες από την ημερομηνία 
υπογραφής των συμβολαίων με τον επιτυχόντα προσφοροδότη.  Το προϋπολογιζόμενο κόστος του έργου 
ανέρχεται στο ποσό των €1.400.000,00. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας, για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Κυριάκου Κούσιου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.079, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το άρθρο 13 του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου προνοεί ότι “κάθε εργοδότης πρέπει να 
διασφαλίζει την ασφάλεια, υγεία και ευημερία στην εργασία όλων των εργοδοτουμένων του”.  Επίσης, στο 
ίδιο άρθρο αναφέρεται ότι “κάθε εργοδότης είναι υπεύθυνος για την παροχή και διατήρηση εγκαταστάσεων, 
συστημάτων και μεθόδων εργασίας, τα οποία να είναι ασφαλή και χωρίς κινδύνους για την υγεία”.  Η 
συμμόρφωση με τις εν λόγω απαιτήσεις επιτυγχάνεται, κυρίως, μέσω της Γραπτής Εκτίμησης των 
Κινδύνων κατά την εργασία, την οποία πρέπει να ετοιμάζει και διαθέτει ο εργοδότης.  Σ’ αυτήν καθορίζονται 
προληπτικά και προστατευτικά μέτρα που διασφαλίζουν την υγεία, την ασφάλεια και την ευημερία κάθε 
εργαζόμενου.  Τα μυοσκελετικά προβλήματα που προέρχονται από την ορθοστασία αποτελούν μία μορφή 
κινδύνου που μπορεί να αντιμετωπιστεί με την παροχή καθισμάτων, καθώς και άλλα οργανωτικά μέτρα, 
όπως η εναλλαγή του είδους εργασίας ή διακοπή της εργασίας ανά τακτά χρονικά διαστήματα και παροχή 
χώρου ανάπαυσης με καθίσματα.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με το άρθρο 27 του ίδιου Νόμου “Όπου 
οποιοδήποτε πρόσωπο στην εργασία έχει κατά τη διάρκεια της απασχόλησης του εύλογη δυνατότητα να 
κάθεται χωρίς να επηρεάζεται δυσμενώς η εργασία του, πρέπει να παρέχονται και συντηρούνται για χρήση 
κατάλληλα καθίσματα που να το διευκολύνουν να εκμεταλλεύεται αυτές τις δυνατότητες”. 

(β) Παρόλο που η Σύμβαση αρ. 120 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας του 1964 δεν έχει επικυρωθεί από 
την Κυπριακή Δημοκρατία και οι διατάξεις της δεν εφαρμόζονται στους χώρους εργασίας στην Κύπρο, το 
υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο, όπως αναφέρεται πιο πάνω, κρίνεται επαρκές για κάλυψη του θέματος 
που εγείρεται. 

(γ) Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο μέτρο των 
αρμοδιοτήτων και δυνατοτήτων του, διεξάγει επιθεωρήσεις σε χώρους εργασίας, στους οποίους μπορεί 
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να προκύψουν τέτοιου είδους προβλήματα, όπως είναι τα εμπορικά υποστατικά, οι φούρνοι, οι 
φρουταρίες, οι υπεραγορές και τα καταστήματα ένδυσης.  Κατά τις επιθεωρήσεις των εκστρατειών του 
2020-2022 δεν διαπιστώθηκε παράβαση της σχετικής νομοθεσίας, αφού υπήρχαν οι προβλεπόμενες 
διευθετήσεις και τα οργανωτικά μέτρα, όπως η εναλλαγή του είδους της εργασίας, τα διαλείμματα και η 
παροχή κατάλληλου χώρου ανάπαυσης με καθίσματα. 

(δ) Καταγγελίες, ως επί το πλείστον ανώνυμες, για προβλήματα λόγω ορθοστασίας κατά την εργασία 
λαμβάνονται από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας με μικρή συχνότητα (σχεδόν μια καταγγελία κάθε 2-
3 χρόνια).  Η τελευταία καταγγελία που έγινε εκ μέρους Συντεχνίας για θέματα ορθοστασίας κατά την 
εργασία, έγινε το 2019.  Όλες οι καταγγελίες διερευνήθηκαν και δόθηκαν οι κατάλληλες συστάσεις στους 
εργοδότες. 

(ε) Επιπλέον, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, ως ο Εθνικός Εστιακός Πόλος του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού για την Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία (EU OSHA) συμμετέχει ενεργά στις δράσεις του 
Οργανισμού για διάχυση της πληροφόρησης για τα θέματα της Επαγγελματικής Ασφάλειας και Υγείας 
στους εργοδότες, στα εργοδοτούμενα πρόσωπα και στους αυτοεργοδοτούμενους.  Η έκθεση του ΕU 
OSHA με τίτλο “Prolonged constrained standing at work:  Health effects and good practice advice”, έτους 
2021, σχετικά με την παρατεταμένη ορθοστασία των εργοδοτουμένων, λήφθηκε υπόψη από την Ομάδα 
Εργασίας ΕΜΕΧ της Επιτροπής των Ανώτερων Επιθεωρητών Εργασίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
(SLIC).  Ως εκ τούτου, στη σχετική Πανευρωπαϊκή Εκστρατεία Επιθεώρησης για την Πρόληψη των 
Μυοσκελετικών Παθήσεων στους Χώρους Εργασίας, οι αρμόδιοι Επιθεωρητές Εργασίας διενήργησαν 
έλεγχο, μεταξύ άλλων, για τεκμηρίωση της επιβαλλόμενης Γραπτής Εκτίμησης των Κινδύνων και τη λήψη 
μέτρων από τους εργοδότες για την πρόληψη των Μυοσκελετικών Παθήσεων σε εργοδοτούμενα 
πρόσωπα, περιλαμβανομένων των άβολων στάσεων του σώματος (ορθοστασία, κάμψη, 
επαναλαμβανόμενες κινήσεις).  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας συμμετείχε ενεργά στην εν λόγω 
εκστρατεία, τα αποτελέσματα της οποίας αξιολογούνται και θα ανακοινωθούν από τον ΕU OSHA σε 
εύθετο χρόνο.  Στο πλαίσιο της ίδιας εκστρατείας και για κατάλληλη ενημέρωση κάθε 
εργοδότη/αυτοεργοδοτούμενου προσώπου, καθώς και για υποβοήθηση της συμμόρφωσης τους με τη 
νομοθεσία για την Ασφάλεια και την Υγεία στην Εργασία, διανεμήθηκε κατά τις επιθεωρήσεις συνοπτικός 
οδηγός με τίτλο “Πρόληψη των Μυοσκελετικών Παθήσεων μέσω των διαδικασιών που εφαρμόζεται για 
την Επαγγελματική Ασφάλεια και Υγεία”, ενώ στην ιστοσελίδα του Τμήματος αναρτήθηκε σχετικό 
πληροφοριακό υλικό. 

2.  Συναφώς αναφέρεται ότι το άρθρο 5 του περί Οργάνωσης του Χρόνου Εργασίας Νόμου προνοεί, μεταξύ 
άλλων, ότι όταν ο χρόνος ημερήσιας εργασίας υπερβαίνει τις έξι ώρες, ο εργαζόμενος δικαιούται σε διάλειμμα 
συνεχούς περιόδου τουλάχιστον 15 λεπτών, κατά το οποίο δικαιούται να απομακρυνθεί από τη θέση του.  Στον 
προαναφερόμενο Νόμο, εντούτοις, δεν γίνεται οποιαδήποτε αναφορά στο θέμα της ορθοστασίας ή σε 
ανακουφιστικά μέτρα.  Oι τεχνικές λεπτομέρειες του διαλείμματος στο οποίο δικαιούται ο εργαζόμενος, 
περιλαμβανομένης της διάρκειάς του και των όρων υπό τους οποίους παρέχεται, εφόσον δε ρυθμίζονται από 
συλλογικές συμβάσεις εργασίας ή από την κείμενη νομοθεσία, καθορίζονται στο επίπεδο της επιχείρησης στα 
πλαίσια της διαβούλευσης μεταξύ του εργοδότη και των εκπροσώπων των εργαζομένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.012.02.092, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου  2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου  

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα εξής για τα θέματα που 
εγείρονται σε αυτήν. 

1. Κατάλογος από Ελεγκτική Υπηρεσία: 

Όσον αφορά στο συγκεκριμένο θέμα, εν πρώτοις, σημειώνεται, ότι στην έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
με αρ. ΥΠΕΣ/01/2022 και ημερομηνίας 22.8.2022, σχετικά με την μεθοδολογία που ακολούθησε για τον 
εντοπισμό των αγοραπωλητηρίων συμβολαίων (ΠΩΕ) των επενδυτών ιδιοκτητών, αναφέρεται αυτολεξεί: 

 “Έγινε εξαγωγή των ΠΩΕ με τη λεγόμενη ψευδοταυτότητα για την περίοδο από 1.1.2006 μέχρι 31.1.2022 
(γενικά και όχι μόνο για πολιτογραφηθέντες μέσω του ΚΕΠ).  Εξήχθησαν 108.412 εγγραφές.  Στις 63.789 
εγγραφές υπάρχει καταχωρισμένη ημερομηνία γέννησης, ενώ στις υπόλοιπες 44.623 ή σε ποσοστό 
41,16% δεν έχει καταχωριστεί ημερομηνία γέννησης.” 

 Δεδομένου τούτου διαφαίνεται ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία κατά την έρευνά της δεν έλαβε υπόψιν τις εξής 
παραμέτρους: 

 (α) Από τα αναφερόμενα στην εν λόγω παράγραφο διαφαίνεται ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία έλαβε 
στοιχεία για ΠΩΕ γενικά και όχι μόνο για πολιτογραφηθέντες μέσω του Κυπριακού Επενδυτικού 
Προγράμματος (ΚΕΠ).  Επίσης, έλαβε στοιχεία για την περίοδο 1.1.2006-31.1.2022, παρόλο που 
η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, που εισήγαγε το πρώτο ΚΕΠ, είχε ληφθεί στις 11.7.2007 
και το ΚΕΠ τερματίστηκε την 1.11.2020. 
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 (β) Η έρευνα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας δεν φαίνεται να κάλυψε τις περιπτώσεις όπου, αντί του 
φυσικού προσώπου (επενδυτή/επενδύτριας), που ήθελε να αποκτήσει κυπριακή υπηκοότητα, 
αποκτούσε ακίνητη περιουσία κάποια εταιρεία που συνδεόταν με αυτό το φυσικό πρόσωπο, ή/και 
σύζυγος, πράγμα το οποίο γινόταν αποδεκτό από το ΚΕΠ.  Δεν είναι ασφαλές, δηλαδή, να 
αναφέρεται ότι για το Α φυσικό πρόσωπο δεν εντοπίστηκε ΠΩΕ, δεδομένου ότι το ΠΩΕ δυνατόν να 
αφορά την Εταιρεία με την οποία συνδέεται το φυσικό πρόσωπο, ή σύζυγο. 

 (γ) Εντοπίζονται περιπτώσεις που ο/η επενδυτής/επενδύτρια αντικατέστησε το ακίνητο που αγόρασε 
αρχικά με άλλο ακίνητο ίσης ή μεγαλύτερης αξίας και πώλησε το αρχικό ακίνητο.  Συνεπώς, η 
ακύρωση του ΠΩΕ ή η μεταβίβαση του αρχικού ακινήτου δεν σημαίνει κατ’ ανάγκην αποξένωση 
την επένδυσης από το ενδιαφερόμενο πρόσωπο και παραβίαση των όρων του ΚΕΠ, αφού το 
αρχικό ακίνητο αντικαταστάθηκε με άλλο. 

 Λαμβάνοντας υπόψιν τα ανωτέρω τα συμπεράσματα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας κρίνονται ως επισφαλή.  
Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε, από το Υπουργείο Εσωτερικών, να διεξαχθεί o εν λόγω έλεγχος ατομικά 
κατά επενδυτή/επενδύτρια (δηλαδή διερευνάται ο/η κάθε επενδυτής/επενδύτρια προσωπικά για την 
κατοχή ακινήτων) και να χρησιμοποιηθούν όλα τα διαθέσιμα αρχεία - ήτοι δεδομένα από το Κτηματολόγιο 
και οι ατομικοί φάκελοι των επενδυτών/επενδυτριών στα Υπουργεία Εσωτερικών και Οικονομικών, ούτως 
ώστε να εξαχθούν ασφαλή συμπεράσματα. 

2. Γνωμάτευση από Γενικό Εισαγγελέα: 

 Η αποστέρηση της κυπριακής υπηκοότητας δεν μπορεί να γίνεται κατά τρόπο που να παραβιάζει την 
ισχύουσα νομοθεσία και αυθαίρετο.  Κατά συνέπεια ζητήθηκε η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, για 
να διασφαλιστεί η νομιμότητα όλων των μέτρων, που θα ληφθούν, και όλων των διαδικασιών, που θα 
εφαρμοστούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.097, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη  

«Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το πρόγραμμα επιχορήγησης Ηλεκτρονικού 
Υπολογιστή (Η/Υ) μαθητών/τριών Δημόσιας και Ιδιωτικής Εκπαίδευσης, ενημερώνεστε για τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με το συγκεκριμένο πρόγραμμα, το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΑΝ) 
παραχωρεί χορηγία ύψους €400 για αγορά φορητού Η/Υ σε μαθητές/τριες δεδομένου ότι οι οικογένειες 
των μαθητών/τριών ή οι ίδιοι/ες οι μαθητές/τριες (στην περίπτωση που είναι ενήλικοι/ες) λαμβάνουν 
Δημόσιο Βοήθημα, σύμφωνα με τον περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο ή το Ελάχιστο 
Εγγυημένο Εισόδημα (ΕΕΕ) και φοιτούν: (α) στη Β΄ τάξη Δημόσιων Γυμνασίων ή Ιδιωτικών Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης εγκεκριμένων από το ΥΠΑΝ, ή (β) στην Προπαρασκευαστική τάξη των Εσπερινών 
Γυμνασίων-Λυκείων. 

3. Το πρόγραμμα καλύπτει την επιχορήγηση μόνο της αγοράς καινούριου φορητού Η/Υ (τύπου laptop) που 
συνάδει με όλες τις σχετικές πρόνοιες της Κυπριακής Νομοθεσίας και είναι συμβατός με τις ελάχιστες 
προδιαγραφές που καθορίστηκαν από το ΥΠΑΝ, μαζί με το συνοδευτικό λογισμικό σύστημα. Οι 
προδιαγραφές παρουσιάζονται στον ακόλουθο πίνακα: 

ΕΛΑΧΙΣΤΕΣ ΠΡΟΔΙΑΓΡΑΦΕΣ 

Α/Α ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ ΕΛΑΧΙΣΤΗ ΑΠΑΙΤΗΣΗ 

   

1. Μητρική Κάρτα  

 Υποστηριζόμενα Είδη Μνήμης RAM DDR4 SDRAM 

2. Σκληρός Δίσκος  

 Χωρητικότητα >=240 SSD ή Μ.2 

3. Οθόνη  

 Διαγώνια Ορατή Επιφάνεια >= 13,3" 

 Τεχνολογία WXGA (ανάλυση 1366 x 768) 

4. Μικροεπεξεργαστής  

 Εσωτερική Συχνότητα Ρολογιού (GHz) /Αριθμός 
Πυρήνων (Cores) 

2.0 GHz / 2 cores ή 1,6 / 4 cores 
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 Ο προσφερόμενος επεξεργαστής θα πρέπει να έχει 
PassMark - CPU Mark σύμφωνα με το 

μετροπρόγραμμα Passmark 
https://www.cpubenchmark.net/laptop.html 

≥ 5500 

 Μέγεθος μνήμης Cache 3ΜΒ 

5. Μνήμη Τυχαίας Προσπέλασης (RAM)  

 Χωρητικότητα 8GB 

 Ταχύτητα 2133Mhz 

6. Συνδέσεις  

 WLAN Wi-Fi 802.11 b/g/n 

7. 
Βαλίτσα μεταφοράς και αποθήκευσης 

ΝΑΙ - Κατάλληλη για τον προσφερόμενο φορητό 

υπολογιστή 

8. Επαφές  

 USB 2.0 ή ανώτερη 2 

9. Λογισμικά  

 

Λειτουργικό Σύστημα 

Windows 10 με δυνατότητα αναβάθμισης ή 
Windows 11 ή Mac OS, τελευταίες εκδόσεις 

εγκατεστημένες πριν την παράδοση (Επιλογής 
του/της Μαθητή/τριας) 

10. Εγγύηση από πωλητή/τρια 2 Χρόνια 

4. Στο πλαίσιο αυτό, το εν λόγω πρόγραμμα κάλυψε τη σχολική χρονιά 2020-2021 επιχορήγηση αγοράς 
Φορητού Ηλεκτρονικού Υπολογιστή σε διακόσιους τέσσερεις (204) δικαιούχους μαθητές/μαθήτριες, 
χορηγώντας συνολικό πόσο ύψους €81.589.  

5. Όσον αφορά στην ενημέρωση των μαθητών/τριών και των γονέων/κηδεμόνων τους για το πρόγραμμα, το 
ΥΠΑΝ εκδίδει σχετική εγκύκλιο προς τις Διευθύνσεις των Δημόσιων και Ιδιωτικών Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης με όλες τις σχετικές πληροφορίες (διαδικασία, κατευθυντήριες γραμμές αγοράς, απαραίτητες 
βεβαιώσεις/πιστοποιητικά) για ενημέρωση όλων των δικαιούχων μαθητών/τριών και των 
γονέων/κηδεμόνων τους, καθώς και δελτίο τύπου. 

6. Το ΥΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.098, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα Αρχαιοτήτων, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Μεταξύ του Αρχαιολογικού Μουσείου Επαρχίας Λάρνακας και του χώρου ανεύρεσης του ψηφιδωτού 
δαπέδου στην οδό Αγίου Νεοφύτου εντοπίζονται τέσσερα τεμάχια (με αρ. 185, 192, 211, 441), για τα 
οποία έχει ήδη ξεκινήσει η διαδικασία απαλλοτρίωσής τους, με βάση τις πρόνοιες του περί Αναγκαστικής 
Απαλλοτριώσεως Νόμου.  Συγκεκριμένα, έχει δημοσιευθεί Γνωστοποίηση Απαλλοτρίωσης στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 9 Σεπτεμβρίου, 2022 (Αριθμός Διοικητικής Πράξης 396, Αριθμός 
Εφημερίδας 5113, Παράρτημα Τρίτο, Μέρος II, Ατομικές Διοικητικές Πράξεις).  Η σχετική Γνωστοποίηση 
έχει σταλεί στα επηρεαζόμενα πρόσωπα (εγγεγραμμένοι ιδιοκτήτες), οι οποίοι έχουν υποβάλει ενστάσεις 
στην σκοπούμενη απαλλοτρίωση.  Θα ακολουθήσει η διαδικασία εξέτασης των ενστάσεων από την 
Υπουργική Επιτροπή, με σκοπό τη λήψη τελικής απόφασης πριν την έκδοση σχετικού Διατάγματος 
Απαλλοτρίωσης.  Σημειώνεται ότι η διαδικασία αυτή θα πρέπει να ολοκληρωθεί πριν την πάροδο δώδεκα 
μηνών από την ημερομηνία δημοσίευσης της Γνωστοποίησης στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  
Με την ολοκλήρωση της υπό αναφορά διαδικασίας θα ξεκινήσει η ανασκαφική έρευνα των 
απαλλοτριωμένων τεμαχίων. 

2. Παράλληλα, με τη διαδικασία απαλλοτρίωσης, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, με την εξασφάλιση τεχνικής βοήθειας του Δήμου Λάρνακας, έχει κινήσει τις 
διαδικασίες για προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού για την ανάθεση της ετοιμασίας αρχιτεκτονικής 

https://www.cpubenchmark.net/laptop.html
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μελέτης για την ενοποίηση των αρχαιολογικών χώρων της Λάρνακας, συμπεριλαμβανομένου του χώρου 
του ψηφιδωτού. 

3. Στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.102, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 

2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Κατόπιν σχετικής διερεύνησης των όσων αναφέρονται στην εν λόγω επιστολή και αναφορικά με την 
ανέγερση κτηνοτροφικών υποστατικών σε δασώδη περιοχή, πληροφορείστε ότι στην περιοχή της 
Κοινότητας Καντού στη Λεμεσό δεν υπάρχει κρατική δασική γη. 

(β) Όσον αφορά το ερώτημά σας σχετικά με τη νομιμότητα των εν λόγω υποστατικών, είτε πρόκειται για 
νεοανεγερθέντα, είτε για επεκτάσεις υφισταμένων, σημειώνεται ότι Αρμόδια Αρχή για την αδειοδότηση των 
εν λόγω υποστατικών είναι η Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού. 

(γ) Τέλος, όσον αφορά τη λήψη μέτρων για τη μετακίνηση οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών ή/και 
υποστατικών που επηρεάζουν τις ανέσεις των κατοίκων των κατοικημένων περιοχών, αλλά και για την 
ορθολογική χωροταξική ανάπτυξη της κτηνοτροφίας, πληροφορείστε ότι το Τμήμα Γεωργίας του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το 2021 εφάρμοσε Σχέδιο για την 
κατεδάφιση των οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών.  Βάσει του εν λόγω Σχεδίου, οι κτηνοτρόφοι 
λάμβαναν σχετική αποζημίωση για την κατεδάφιση του υποστατικού τους και έχοντας την επιλογή είτε να 
μετεγκατασταθούν αλλού, είτε να παύσουν τις εργασίες τους.  Προσπάθειες καταβάλλονται για την 
ετοιμασία και υλοποίηση αντίστοιχων σχεδίων για την περίοδο 2023-2027 με μεγαλύτερο προϋπολογισμό.  
Με την έγκριση των εν λόγω σχεδίων, πρόθεση του Τμήματος Γεωργίας είναι να προβεί σε σχετική 
ενημέρωση και στους κτηνοτρόφους της Κοινότητας Καντού.  Σημειώνεται ότι η συμμετοχή των 
κτηνοτρόφων στα εν λόγω σχέδια είναι εθελοντική. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις, εάν χρειάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.103, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω πως στις 1.9.2021 διαβιβάστηκε στο 
Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο (ΕΚΓ) Λευκωσίας, μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου, αίτηση για χορήγηση 
βεβαίωσης για διαθεσιμότητα κρατικής γης με σκοπό τη δημιουργία/ανέγερση/κατασκευή μονάδας παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας, από την εταιρεία AGM SOLAR POWER LIMITED, με Η.Ε. 424385, η οποία αφορούσε τα 
κρατικά ακίνητα με αριθμούς τεμαχίων 760, του Κτηματικού Σχεδίου 20/55, της Κοινότητας Κοκκινοτριμιθιάς, 882, 
του Κτηματικού Σχεδίου 20/54, της Κοινότητας Ακακίου και 828, του Κτηματικού Σχεδίου 20/54, της Κοινότητας 
Ακακίου.  Στις 6.10.2021, δόθηκε η σχετική βεβαίωση διαθεσιμότητας Δ.Ε.274, μαζί με τα απαραίτητα σχέδια 
σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία. 

2. Στις 31.1.2022, διαβιβάστηκαν από την πιο πάνω εταιρεία στο ΕΚΓ Λευκωσίας, μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου, αιτήσεις για εκμίσθωση των πιο πάνω κρατικών τεμαχίων, μαζί με τις απαραίτητες Άδειες, που 
εξασφάλισε η εταιρεία από την Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ).  Στις 8.2.2022 ανοίχθηκαν οι φάκελοι 
ΑΔΧ25/2022 για το τεμάχιο 828 και ΑΔΧ24/2022 για τα τεμάχια 760 και 882.  Αντίγραφο των αιτήσεων μαζί με 
τα απαραίτητα σχέδια δόθηκαν στον αιτητή για σκοπούς κατάθεσης αίτησης στην Πολεοδομική Αρχή για 
εξασφάλιση της σχετικής πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση της μονάδας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. 

3. Μεταγενέστερα των πιο πάνω αιτήσεων, στις 24/06/2022, κατατέθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ακακίου στο ΕΚΓ Λευκωσίας, αίτηση για χορήγηση βεβαίωσης διαθεσιμότητας κρατικής γης, με τον ίδιο πιο πάνω 
σκοπό και το ίδιο πιο πάνω αναφερόμενο τεμάχιο αρ. 828.  Ανοίχθηκε ο φάκελος ΑΔΧ257/2022 και στις 
21.10.2022 εκδόθηκε η βεβαίωση, Δ.Ε.275, με την οποία ορθά ενημερωνόταν το Κοινοτικό Συμβούλιο Ακακίου 
και ως η διαδικασία προβλέπει, ότι η αιτούμενη κρατική γη είναι δεσμευμένη.  Εκ παραδρομής όμως, αναφέρθηκε 
ως σκοπός δέσμευσης, άλλος κυβερνητικός σκοπός.  Η πιο πάνω κρατική ιδιοκτησία είναι δεσμευμένη για τον 
πιο πάνω αναφερόμενο σκοπό, ήτοι την δημιουργία/ανέγερση/κατασκευή μονάδας παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.104, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου  

«Διευκρινιστικά Ερωτήματα για τη Χρήση του Κονδυλίου της Διαφώτισης για την περίοδο 2018-2021 
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 Έχω ενημερωθεί ότι στη συνεδρία της Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής 
των Αντιπροσώπων που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 2022 συζητήθηκε το αυτεπάγγελτο θέμα που 
υποβάλατε με Τίτλο “Κονδύλι Διαφώτισης Υπουργείου Εξωτερικών: Διακυβέρνηση, Κανονισμοί, 
Απολογισμός Λειτουργίας, Αποτελεσματικότητα”. 

 Στην εν λόγω συνεδρία συμμετείχε ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών, Πρέσβης 
Κορνήλιος Κορνηλίου, αφού οι υπηρεσιακές μου υποχρεώσεις δεν κατέστησαν εφικτή τη δική μου παρουσία. 

 Ωστόσο, έχω μελετήσει με προσοχή τα ερωτήματα που αποστείλατε με επιστολή σας, ημερομηνίας 25 
Νοεμβρίου 2022, επί του γενικού πλαισίου των οποίων επιθυμώ να διευκρινίσω τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι το σύνολο των ερωτημάτων σας αφορά στη χρηματοδότηση δράσεων από το κονδύλι 
της Διαφώτισης για την περίοδο 2018-2021.  Περίοδος κατά την οποία, όπως γνωρίζετε, δεν ήμουν 
πολιτικός προϊστάμενος του Υπουργείου, αφού ανέλαβα τα καθήκοντά μου στις 11 Ιανουαρίου 2022. 

 Επομένως, πολλά από τα σημεία της επιστολής σας δεν μπορούν να απαντηθούν από εμένα, αφού εκ 
των πραγμάτων δεν είμαι σε θέση να γνωρίζω το σκεπτικό και τη φιλοσοφία που οδήγησε τον προκάτοχό 
μου να προχωρήσει στη χρηματοδότηση συγκεκριμένων δράσεων από το κονδύλι της Διαφώτισης. 

 Μπορώ όμως -έχοντας μελετήσει τη σχετική κατάσταση που επισυνάπτετε- να καταγράψω τη δική μου 
προσέγγιση και αξιολόγηση ως προς την ορθότητα, ή μη, χρήσης του εν λόγω κονδυλίου για 
χρηματοδότηση δράσεων κατά τον ουσιώδη χρόνο, Θεωρώ επίσης χρήσιμο για σκοπούς διαφάνειας να 
ενημερώσω ότι για το εν λόγω ζήτημα έχω απαντήσει με σχετική επιστολή σε ερωτήματα που υπέβαλε ο 
Γενικός Ελεγκτής, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτω για ευκολία αναφοράς (Συνημμένο Ι). 

Στο διά ταύτα, είναι προφανές ότι πολλές από τις δράσεις που έχουν χρηματοδοτηθεί την περίοδο 2018-
2021 δεν φαίνεται να εμπίπτουν στο σκοπό του κονδυλίου της Διαφώτισης, που δεν θα έπρεπε να ήταν 
άλλος από τη χρηματοδότηση δράσεων που αφορούν αποκλειστικά στην προώθηση του Κυπριακού. 

Έχω διαπιστώσει ότι τον Ιανουάριο του 2020 τροποποιήθηκε η ονομασία του κονδυλίου της 
Διαφώτισης και έχουν διευρυνθεί τα κριτήρια καταλληλότητας δράσεων με τρόπο που να καλύπτουν 
δραστηριότητες που αφορούν στους τομείς της επικοινωνίας και της δημόσιας διπλωματίας, καθώς 
και πτυχές οικονομικής και πολιτιστικής διπλωματίας. 

 Αυτή ακριβώς η αλλαγή των κριτηρίων φαίνεται να έδωσε τη δυνατότητα στον προκάτοχό μου αξιοποίησης 
του κονδυλίου της Διαφώτισης για χρηματοδότηση δράσεων Δημόσιας Διπλωματίας.  Τέτοιες δράσεις 
ήταν, μεταξύ άλλων, η συμμετοχή του Υπουργείου Εξωτερικών σε αγώνες μαραθωνίου δρόμου μέσω της 
ομάδας “MFA and Friends”, η παραχώρηση φιλοξενίας και διοργάνωση δεξιώσεων σε ξένους διπλωμάτες 
που συμμετείχαν στην εν λόγω ομάδα, η εκτύπωση αθλητικών φανελών για τα μέλη της, η κάλυψη εξόδων 
μεταφοράς της ομάδας προς τους χώρους που πραγματοποιούνταν οι αγώνες, η φωτογράφιση και 
βιντεογράφηση των δρομέων και η δημιουργία διαφημιστικού και προωθητικού υλικού. 

 Επιπρόσθετα, η αλλαγή των κριτηρίων φαίνεται να έδωσε τη δυνατότητα αξιοποίησης του κονδυλίου της 
Διαφώτισης για σκοπούς προώθησης συγκεκριμένων λογαριασμών στα Μέσα Κοινωνικής 
Δικτύωσης.  Συγκεκριμένα, φαίνεται να υπήρξε σύμβαση (Συνημμένο ΙΙ) με εταιρεία επικοινωνίας για να 
προωθούνται οι αναρτήσεις του επίσημου λογαριασμού του Υπουργείου Εξωτερικών στο Twitter 
(@CyprusMFA) αλλά και του λογαριασμού του τέως Υπουργού Εξωτερικών (@Christodulides) και του 
τέως εκπροσώπου τύπου του Υπουργείου (@Demetris_Samuel).  Σύμφωνα με τη σχετική κατάσταση 
πληρωμών, το κόστος προβολής και προώθησης των αναρτήσεων των εν λόγω λογαριασμών 
καλυπτόταν από το κονδύλι της Διαφώτισης. 

 Θα πρέπει να επισημάνω ότι προκαλεί ερωτηματικά γιατί επιλέγηκε το κονδύλι της Διαφώτισης για κάλυψη 
του κόστους άλλων δράσεων και δραστηριοτήτων, όπως η δημιουργία νέας ιστοσελίδας του 
Υπουργείου Εξωτερικών, η μετάφραση κειμένων και η δημιουργία λογοτύπων, το κόστος 
κάλυψης δηλώσεων πολυμερών συνόδων που φιλοξενήθηκαν στην Κύπρο, η ετοιμασία 
αναλογίων για δηλώσεις, η πραγματοποίηση συναυλιών για φοιτητές του εξωτερικού, η 
κινηματογραφική φωτογραφική κάλυψη των επισκέψεων του τέως Υπουργού στο εξωτερικό και 
άλλα πολλά. 

 Είμαι της άποψης ότι τέτοιες δράσεις δημόσιας και ψηφιακής διπλωματίας θα μπορούσαν να 
χρηματοδοτηθούν από άλλα διαθέσιμα κονδύλια που είναι σχετικά με το σκοπό και το περιεχόμενό τους 
και σίγουρα όχι από το κονδύλι της Διαφώτισης. 

 Κατά τις προηγούμενες μου θητείες στο Υπουργείο Εξωτερικών, το κονδύλι της Διαφώτισης 
χρησιμοποιείτο αποκλειστικά για σκοπούς προώθησης του Κυπριακού, χωρίς αυτό να καλύπτει δράσεις 
επικοινωνίας, δημόσιας, οικονομικής και πολιτιστικής διπλωματίας.  Για την εξέταση και έγκριση των 
διαφόρων αιτημάτων υπήρχε μάλιστα ειδική επιτροπή, η οποία συνερχόταν με σκοπό τη λήψη 
αποφάσεων ως προς την χρηματοδότηση, ή μη, διαφόρων δράσεων από το κονδύλι της Διαφώτισης. 
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 Τη λειτουργία της εν λόγω Επιτροπής Διαφώτισης έχω επαναφέρει για να εξετάζει αιτήματα που αφορούν 
αποκλειστικά την προώθηση του Κυπριακού. 

 Συνοψίζοντας επιγραμματικά προαναφερθείσες παρατηρήσεις, διαφαίνεται κατά την άποψή μου ότι η 
αλλαγή στα κριτήρια του κονδυλίου έγινε με σκοπό να χρηματοδοτούνται διάφορες δράσεις στους τομείς 
της επικοινωνίας, της δημόσιας και ψηφιακής διπλωματίας, αλλά και δραστηριότητας που αφορούσαν την 
προβολή υπηρεσιακών υποχρεώσεων του Υπουργού Εξωτερικών. 

 Η όποια πρακτική αφορούσε την περίοδο 2018-2021 έχει αλλάξει από την ημέρα της εκ νέου ανάληψης 
των καθηκόντων μου και ως εκ τούτου το κονδύλι της Διαφώτισης καλύπτει πλέον δράσεις που αφορούν 
αποκλειστικά στην προώθηση του Κυπριακού. 

 Έχω δώσει οδηγίες στον ΓΔ του Υπουργείου Εξωτερικών να σας αποστείλει πιο συγκεκριμένα στοιχεία 
για όλες τις δαπάνες που αναφέρονται στη σχετική σας επιστολή. 

 Παραμένω βεβαίως και εγώ στη διάθεσή σας για περαιτέρω συζήτηση ή/και ανταλλαγή απόψεων επί του 
θέματος.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφο τους δόθηκε 
στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.   

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2023 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.105, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2022, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, έχει κηρύξει τους δύο 
νερόμυλους, το νερόμυλο στην τοποθεσία “Λασπερά” και το νερόμυλο στην τοποθεσία “Πέλεντρος” στην 
Κοινότητα Καντού, της επαρχίας Λεμεσού, σε Αρχαία Μνημεία Δευτέρου Πίνακα, με σκοπό τη διάσωση, 
συντήρηση και ανάδειξή τους. 

Σχετικό το Διάταγμα Κήρυξης που έχει δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 9 
Μαΐου, 2014 (Κ.Δ.Π. 239/2014), το οποίο επισυνάπτεται ως Παράρτημα I. 

2. Αξίζει να σημειωθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει προβεί σε πλήρη επιχορήγηση της δαπάνης για την 
εκπόνηση αρχιτεκτονικών μελετών, που πραγματοποιήθηκαν από ιδιώτη μελετητή και ξεκίνησε τη 
διαδικασία για απαλλοτρίωσή τους. 

3. Πρόσθετα, αναφέρεται ότι το Τμήμα έχει προβεί σε εργασίες συντήρησης και μερικής αποκατάστασης του 
νερόμυλου στη τοποθεσία “Πέλεντρος”, οι οποίες έχουν πραγματοποιηθεί εξ ολοκλήρου με κρατική 
δαπάνη. 

4. Καταλήγοντας, σημειώνεται ότι η διαδικασία απαλλοτρίωσης του νερόμυλου στην τοποθεσία “Λασπερά” 
(τεμάχιο 336) έχει ολοκληρωθεί με την έκδοση Διατάγματος Απαλλοτρίωσης, με σκοπό την προστασία, 
διατήρηση και ανάδειξη του νερόμυλου.  

Αντίγραφο του σχετικού Διατάγματος Απαλλοτρίωσης, το οποίο έχει δημοσιευθεί στις 30 Δεκεμβρίου, 
2022, στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, επισυνάπτεται ως Παράρτημα ΙΙ. 

Οι εργασίες συντήρησης και μερικής αποκατάστασης του συγκεκριμένου νερόμυλου δύνανται να 
ξεκινήσουν αφού προηγηθεί ο καθαρισμός από βλάστηση και χώματα, ώστε να αποκαλυφθούν πλήρως 
οι τοιχοποιίες και τα δάπεδα. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα εξετάσει το ενδεχόμενο όπως οι εργασίες αυτές 
πραγματοποιηθούν από συνεργείο του εντός του 2023. 

5. Στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.110, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

1. Σύμφωνα με τα στοιχεία που είναι καταχωρισμένα στο ηλεκτρονικό σύστημα του Τομέα Επιδοτούμενων 
Ασθενών του Υπουργείου Υγείας για την πενταετία 2017 μέχρι 2022, πραγματοποιήθηκαν συνολικά 7049 
αποστολές ασθενών με τις περισσότερες παραπομπές να πραγματοποιούνται στην Ελλάδα, Γερμανία, 
Μεγάλη Βρετανία και Ισραήλ.  Τονίζεται ότι, η αποστολή ασθενών σε χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, πραγματοποιείται κατά προτεραιότητα με βάση τον Ευρωπαϊκό κανονισμό 883/2004 (Έντυπο 
S2) και αφορά νοσηλευτήρια συμβεβλημένα με το Εθνικό Σύστημα Υγείας της χώρας αποστολής.  Τα 
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περιστατικά που αποστέλλονται στο εξωτερικό, αφορούν πολύπλοκα περιστατικά διαφόρων ειδικοτήτων, 
μεταμοσχεύσεις ήπατος, καρδίας, μυελού των οστών, παιδοκαρδιοχειρουργικές επεμβάσεις νεογνών, 
επεμβάσεις όγκων στον εγκέφαλο σε βρέφη και παιδιά και σπάνιες παθήσεις που χρήζουν ως επί το 
πλείστoν πολυθεματικής ομάδας, εξειδικευμένης αντιμετώπισης και κατάλληλης υποδομής του ιατρικού 
κέντρου. 

2. Συγκεκριμένα ανά έτος οι αποστολές ήταν: 

 Χρονολογία  Αριθμός αποστολών 

 2017   1370 

 2018   1160 

 2019   1276 

 2020   1015 

 2021     985 

 2022   1243 

3. Όσον αφορά τα ιατρικά κέντρα/χώρα που παραπέμφθηκαν οι ασθενείς, αυτά είναι πάρα πολλά και η τελική 
επιλογή του κέντρου γίνεται από τον ίδιο τον ασθενή.  Το Υπουργείο Υγείας επιδοτεί την χαμηλότερη 
προσφερθείσα τιμή και ο ασθενής καταβάλλει χρηματική διαφορά ανάλογα με την επιλογή του. 

4. Η κάθε παραπομπή είναι εξατομικευμένη και κοστολογείται βάσει των αναγκών του ασθενή και των 
υπηρεσιών υγείας που προσφέρθηκαν. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνεται ότι η πιο πάνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Κυριάκου Κούσιου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.112, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2022, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω κοινοβουλευτική ερώτηση και να σας ενημερώσω για τα 
ακόλουθα με βάση πληροφόρηση που εξασφαλίστηκε από το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας στην 
αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτει πλέον το θέμα: 

1.  Πόσες καταγγελίες που αφορούν την κατάσταση στους οίκους ευγηρίας λήφθηκαν κατά την τελευταία 
πενταετία (2017-2022); 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) δέχονται καταγγελίες σε οποιαδήποτε μορφή (τηλεφωνικώς, 
γραπτώς, ανώνυμα, μέσω ΜΜΕ κτλ.) και χωρίς οποιονδήποτε περιορισμό.  Τέτοιου είδους καταγγελίες 
διερευνώνται εξατομικευμένα σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκομένους (προσωπικό, Διευθύνον 
Πρόσωπο, ιδιοκτήτη στέγης, καθώς και με τους παραπονούμενους).  Επιπρόσθετα, όπου απαιτείται, 
προωθούνται καταγγελίες στην Αστυνομία και καθοδηγούνται συγγενείς και άλλα πρόσωπα, στην 
αντίληψη των οποίων περιήλθαν σχετικές παραβιάσεις.  Σημειώνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας δεν τηρούν συνολικά στατιστικά στοιχεία για τον αριθμό των σχετικών καταγγελιών. 

2.  Πόσοι έλεγχοι/επιθεωρήσεις έχουν διενεργηθεί ανά έτος σε οίκους ευγηρίας/ στέγες ηλικιωμένων κατά την 
ίδια περίοδο (2017-2022); 

 Στο παρόν στάδιο ανά την Κύπρο λειτουργούν 114 Στέγες Ηλικιωμένων και Αναπήρων, των οποίων η 
λειτουργία ρυθμίζεται με βάση τον περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμο (Ν. 222/1991) και 
τις τροποποιήσεις του, και τις Κανονιστικές Διοικητικές Πράξεις Κ.Δ.Π. 213/2000 και Κ.Δ.Π. 141/2011.  Στο 
πλαίσιο αυτών πραγματοποιούνται επιθεωρήσεις των Στεγών σε τακτά χρονικά διαστήματα.  

 Κάθε επιθεώρηση και το αποτέλεσμα αυτής είναι καταχωρισμένα στον αντίστοιχο διοικητικό φάκελο ΥΚΕ 
της Στέγης. Συγκεντρώθηκαν στοιχεία του συνόλου των επιθεωρήσεων κατά το τελευταίο εξάμηνο του 
2022, κατά το οποίο ο αριθμός των επιθεωρήσεων ανήλθε σε 572. 

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι κατά την περίοδο της πανδημίας λόγω της νόσου COVlD-19, δηλαδή 
κατά τα έτη 2020 και 2021, καθώς και κατά το πρώτο εξάμηνο του 2022, στις Στέγες πραγματοποιούνταν 
επιπρόσθετα εβδομαδιαίες, απροειδοποίητες επισκέψεις για σκοπούς ελέγχου τήρησης των μέτρων κατά 
της νόσου. 

3. Πόσοι εξ αυτών έχει κριθεί ότι είναι ακατάλληλοι ή ότι δεν πληρούν όλες τις προϋποθέσεις; 

 Στο πλαίσιο των επιθεωρήσεων παρακολουθείται κατά πόσο μία Στέγη λειτουργεί σε εναρμόνιση με τη 
σχετική νομοθεσία και τηρεί όσα προνοούνται σε αυτή, όπως τα προσόντα του προσωπικού, η ιατρική 
περίθαλψη των ενοίκων της, η τήρηση όλων των απαιτούμενων αρχείων, ο εγκεκριμένος αριθμός ενοίκων, 



  1301 

 

η κατοχή των απαραίτητων πιστοποιητικών καταλληλότητας και η επάρκεια φροντιστών/ νοσηλευτών 
συγκριτικά με τον αριθμό ενοίκων.  Σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι μία Στέγη δε λειτουργεί με τρόπο 
που να διασφαλίζει ικανοποιητικό επίπεδο ασφάλειας και φροντίδας των ενοίκων, τότε μελετάται το 
ενδεχόμενο λήψης νομικών μέτρων, περιλαμβανομένης της δυνατότητας ακύρωσης του πιστοποιητικού 
εγγραφής. Νοείται ότι πριν τη λήψη νομικών μέτρων εξαντλούνται όλα τα περιθώρια συνεργασίας των 
ΥΚΕ με τη Στέγη.  

 Σημειώνεται ότι κατά την τελευταία πενταετία έχουν ακυρωθεί συνολικά πέντε (5) πιστοποιητικά 
εγγραφής Στεγών λόγω σοβαρών παραβιάσεων της σχετικής νομοθεσίας. 

4. Σε πόσους οίκους έχουν επιβληθεί διοικητικά πρόστιμα;  Παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθεί κατάλογος 
με τους λόγους που οδήγησαν στην επιβολή των διοικητικών προστίμων, καθώς και το ύψος του ποσού 
ανά περίπτωση. 

 Στην υφιστάμενη νομοθεσία δεν προνοείται η επιβολή διοικητικού προστίμου, παρά μόνο η δυνατότητα 
καταγγελίας στην Αστυνομία ως ποινικό αδίκημα όταν εντοπίζονται παραβιάσεις των Κανονιστικών 
Διοικητικών Πράξεων.  

 Στο πλαίσιο του εκσυγχρονισμού του υφιστάμενου νόμου έχει ετοιμαστεί νομοσχέδιο, στο οποίο 
διερευνάται μεταξύ άλλων η προσθήκη πρόνοιας για τη δυνατότητα επιβολής διοικητικών προστίμων. 

5. Στις στέγες στις οποίες έγιναν παραστάσεις ή έχουν επιβληθεί διοικητικά πρόστιμα έχει διενεργηθεί εκ 
νέου έλεγχος από το αρμόδιο υπουργείο, προκειμένου να αξιολογηθεί αν έχουν συμμορφωθεί; 

 Στις Στέγες στις οποίες διαπιστώνεται ότι δεν υπάρχει πλήρης συμμόρφωση με τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας, πέραν των προφορικών και γραπτών υποδείξεων, πραγματοποιούνται συχνές επιθεωρήσεις, 
ώστε να διασφαλιστεί ότι έχουν συμμορφωθεί. 

6. Υπήρξαν περιπτώσεις οίκων ευγηρίας των οποίων η λειτουργία έχει ανακληθεί; Εάν ναι, πόσες ήταν αυτές 
και ποιος ήταν ο λόγος της ανάκλησης; 

 Σχετική απάντηση έχει δοθεί στο σημείο 3 πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2023 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.114, ημερομηνίας 21ης Δεκεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι, με βάση στοιχεία που έχουν ληφθεί από 
το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, η μοναδική δωρεά προς το εν λόγω Ίδρυμα, έχει γίνει το 2000 από 
την αείμνηστη Μαίρη Γεωργίου Γεωργιάδη και αφορά διώροφη κατοικία στην Λευκωσία. 

2.  Στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες διευκρινήσεις.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα προχωρήσουμε σήμερα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται την ερχόμενη Πέμπτη, 9 Μαρτίου 
2023, στις τέσσερις το απόγευμα, με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 6 Μαρτίου 2023 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της δέκατης όγδοης συνεδρίας της Δεύτερης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 9 Μαρτίου 2023, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.216-2022). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.225-2022). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2023 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.192-2022). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου Κύπρου του 2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.210-2022). 
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 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2023 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.205-2022). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2023 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.250-2022). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2023 Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.273-2022). 

 8.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση Αποβλήτων Φαρμακευτικών 
Προϊόντων Οικιακής Προέλευσης) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.005-2021). 

 9.  Ο περί της Παροχής Προτεραιότητας σε Χώρους Εξυπηρέτησης 
Κοινού σε Καθορισμένες Ομάδες Πληθυσμού Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου της κ. Σάβιας Ορφανίδου, βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.065-2021). 

 10.  Ο περί της Σύστασης Υπηρεσίας Επιθεωρήσεων στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου της κ. Σάβιας Ορφανίδου, βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.177-2022). 

 11.  Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2021.  
(Πρόταση νόμου της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου, βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.178-2021). 

Απόσυρση 12.  Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.110-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 3. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022). 
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 4. Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εσωτερικών, Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για το θέμα «Καταστροφικές 
πυρκαγιές στις επαρχίες Λεμεσού και Λάρνακας». 
(Αρ. Φακ. 23.07.008.001, 23.07.009.001, 23.07.018.001).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  4.27 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  Δίπλαρος Ευθύμιος 

(Πρόεδρος Βουλής) Κουλλά Ονούφριος 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργίου Νίκος Τσιρίδου Φωτεινή 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Κώστα Κώστας 

Δαμιανού Άριστος Λουκαΐδης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας Νικολάου Μαρίνα 

Κέττηρος Νίκος Χριστόφιας Χρίστος  

Κυπριανού Άντρος Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Λεωνίδου Πανίκος Παντελίδης Χρύσης 

Μυλωνάς Παύλος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

Μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής 

Ευσταθίου Κωστής  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1.  Αναφορά της Προέδρου της Βουλής:  

 α. στο σιδηροδρομικό δυστύχημα στα Τέμπη, 1279 
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 β. στον θάνατο του πρώην Υπουργού Παιδείας Χρυσόστομου Σοφιανού, 1279 

 γ. στην επέτειο της θυσίας του Γρηγόρη Αυξεντίου 1280 

 και τήρηση μονόλεπτης σιγής.  

2.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

 α. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου στις εργασίες του 1ου Μέρους της Συνόδου 2023 της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) στο Στρασβούργο 
και ομόφωνη εκλογή του σε μία εκ των θέσεων Αντιπροέδρου της Σοσιαλιστικής 
Ομάδας, ως εκπροσώπου της ΚΣΣΕ στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη Δημοκρατία 
μέσω του Δικαίου και στην Επιτροπή Έργων Τέχνης του Συμβουλίου της Ευρώπης για 
το 2023. 

1280 

 β. Εκπροσώπηση της Βουλής από τον κ. Κωστή Ευσταθίου στη Συνάντηση Προέδρων των 
Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των Χωρών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC) στη Στοκχόλμη, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής 
διάστασης της Σουηδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

1280 

 γ. Αποστολή συλλυπητήριας επιστολής από τον κ. Νίκο Τορναρίτη, επικεφαλής της 
κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ, προς τον επικεφαλής της τουρκικής 
αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ κ. Ahmet Yıldız για τον φονικό σεισμό της 6ης Φεβρουαρίου 
2023. 

1281 

 δ. Διαδικτυακή συμμετοχή των προέδρων των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Γιαννάκη Γαβριήλ και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, 
αντίστοιχα, στη Διακοινοβουλευτική Συνάντηση με θέμα «Κυκλική βιοοικονομία: Πορεία 
προς μια πιο καινοτόμο, αποδοτική, ως προς τη χρήση πόρων, και ανταγωνιστική 
Ευρώπη», στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διάστασης της Σουηδικής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

1281 

 ε. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Υποεπιτροπής για τον Πολιτισμό, 
τη Διαφορετικότητα και την Πολιτιστική Κληρονομιά της ΚΣΣΕ, η οποία 
συνδιοργανώθηκε με τη Βουλή των Ελλήνων, στην αρχαία Ολυμπία. 

1281 

 στ. Συμμετοχή του κ. Μιχάλη Γιακουμή, αναπληρωματικού μέλους της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισμού για την Ασφάλεια και 
τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), στην πρώτη άτυπη Συνάντηση του Δικτύου 
Νέων Βουλευτών της Συνέλευσης στη Βιέννη. 

1281 

 ζ. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, υπό την ιδιότητα της Αντιπροέδρου της ΚΣ 
ΟΑΣΕ, σε κλειστή συνεδρία του Προεδρείου της Συνέλευσης. 

1281 

 η. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, ως επικεφαλής, και των κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Χρίστου Σενέκη, μελών της κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣ ΟΑΣΕ, 
στις εργασίες της 22ης Χειμερινής Συνάντησης της Συνέλευσης στη Βιέννη. 

1281 

3.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 1281 

4.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», 
αγορεύσεις (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Άριστος Δαμιανού, Ηλίας Μυριάνθους, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου, Ονούφριος Κουλλά) και ψήφισή του σε νόμο. 

1285 

5.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Εξαγωγή λογισμικού παρακολουθήσεων από την Κύπρο στο Μπανγκλαντές. 1288 

 - Πρόσβαση ή μη στο ΓΕΣΥ της γυναίκας που έλαβε φαρμακευτική αγωγή για διακοπή της 
κύησής της. 

1288 

 - Αποκατάσταση της περιοχής με τις δεξαμενές πετρελαιοειδών στη Λάρνακα. 1289 

 - Μετατροπή αυτοκινήτων εσωτερικής καύσης σε ηλεκτρικά. 1289 

 - Ερωτήματα σχετικά με αυξήσεις για χρήση της μαρίνας Λάρνακας. 1289 

 - Νομοθετικές εξελίξεις για το σύστημα εγγυοδοσίας. 1289 

 - Ερωτήματα σχετικά με την ανέγερση γραφείων στον χώρο του Προεδρικού Μεγάρου. 1289 
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 - Στάδιο επεξεργασίας του νομοσχεδίου «Ο περί των Όρων και Απαιτήσεων Παραγωγής, 
Μεταποίησης και Διάθεσης Προϊόντων Οικοτεχνίας και Δημιουργίας Μητρώου 
Οικοτεχνικών Εγκαταστάσεων Νόμος του 2023». 

1289 

 - Μείωση του αριθμού αιτήσεων ασύλου που αποδέχεται ημερησίως η Υπηρεσία Ασύλου. 1290 

 - Το κονδύλι για την ανέγερση κτιρίου της Υπηρεσίας Ασύλου και η υλοποίηση του έργου. 1290 

 - Μίσθωση κυβερνητικών κτιρίων στην περιοχή Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού στη 
Λευκωσία. 

1290 

 - Πρόοδος εργασιών τροποποίησης του περί Τύπου Νόμου. 1290 

 - Κάλυψη κόστους για σύνδεση με το δίκτυο της ΑΗΚ στις περιπτώσεις επέκτασης του 
δικτύου. 

1290 

 - Αυξημένα περιστατικά προσβεβλημένων πεύκων με κάμπια. 1290 

6.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Μη δυνατότητα επιλογής του τοκετού στο νερό μέσω του ΓΕΣΥ.  1291 

 - Καθυστέρηση χορήγησης βοηθήματος «Προίκα του Μωρού». 1291 

 - Τα ποσά που διατίθενται για βελτίωση των συνθηκών στέγασης των προσφύγων. 1291 

 - Στάσιμοι και ανεξεταστέοι μαθητές μέσης εκπαίδευσης. 1292 

 - Έλεγχος του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 1292 

 - Ανάπλαση της πλατείας στην κοινότητα Πύλας. 1293 

 - Παρατεταμένη ορθοστασία σε χώρους εργαζομένων. 1293 

 - Ερωτήματα σχετικά με τη διερεύνηση περιπτώσεων κατοχής ακινήτων από 
πολιτογραφηθέντες επενδυτές. 

1294 

 - Το σχέδιο επιχορήγησης μαθητών για αγορά ηλεκτρονικού υπολογιστή. 1295 

 - Ανάδειξη ψηφιδωτού στη Λάρνακα. 1296 

 - Παράνομα υποστατικά σε δασώδη περιοχή του Καντού. 1297 

 - Δέσμευση τεμαχίου κρατικής γης το οποίο προοριζόταν για τη δημιουργία 
φωτοβολταϊκού πάρκου. 

1297 

 - Οι δαπάνες που αφορούν το κονδύλι διαφώτισης του Υπουργείου Εξωτερικών για τα έτη 
2018-2021. 

1297 

 - Αποκατάσταση και συντήρηση του δεύτερου νερόμυλου στο Καντού. 1299 

 - Στοιχεία για νοσηλεία πολιτών στο εξωτερικό την πενταετία 2017-2022. 1299 

 - Ερωτήματα σχετικά με καταγγελίες κακοποίησης και παραμέλησης στους οίκους 
ευγηρίας. 

1300 

 - Δωρεές προς το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου. 1301 

7.  Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 1301 

8.  Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων. 1303 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


